
سرمایه گذاری میلیاردها دلاری ترکیه 
در نفت لیبی

شــرکت »ترکیش پترولیوم« )TPAO(، آماده اســت میلیاردها دلار در میادین نفتی فراساحلی در 
لیبی، ســرمایه گذاری کند.به گزارش ایســنا، احمت ترک اوغلو، مدیرکل شرکت دولتی »ترکیش 
پترولیوم« در »نشســت اقتصادی و انرژی لیبی«، اظهار کرد: این شــرکت در گذشته، در بهترین 
فرصت ها، سرمایه گذاری کرده اما متاسفانه، ناچار به خروج شده است. اکنون، قصد داریم روابطمان 
را بازســازی کنیم و آماده ایم میلیاردها دلار در این پتانسیل عظیم، سرمایه گذاری کنیم.ترک اوغلو 
همچنین گفت: ما آماده ســرمایه گذاری در این پتانســیل هستیم، اما از طریق اکتشاف بلوک های 
جدید یا تقویت عملکرد و کارآمدی میادین فعلی. در این بین، وزیر نفت لیبی در آخر هفته، اظهار 
کرد که این کشور به حدود سه تا چهار میلیارد دلار برای تقویت تولید نفت به ۱.۶ میلیون بشکه در 
روز نیاز دارد. خلیفه عبدالصادق به رویترز گفت: دولت قصد دارد مناقصه برای مجوزهای جدید نفت 
و گاز را قبل از پایان ماه جاری برگزار کند. مناقصه قبلی برای صدور مجوز، ۱۷ سال قبل در لیبی 
برگزار شد. وزیر نفت لیبی گفت: بازسازی، سرعت گرفته و این امر با افزایش تولید، قابل دستیابی 
است و افزود: هدف تولید ۱.۶ میلیون بشکه در روز، هدف موقتی در مسیر رسیدن به تولید ۲ میلیون 
بشکه در روز است.بر اساس گزارش اویل پرایس، لیبی، بزرگترین منابع نفتی را در شمال آفریقا دارد 
اما وضعیت امنیتی و سیاسی بی ثبات، مانع تولید این کشور شده است. با وجود این مشکلات، لیبی 
در اواخر سال گذشته، به نقطه عطف جدید در تولید نفت رسید و ۱.۵۹ میلیون بشکه در روز نفت 
تولید کرد و اکنون، تولید این کشور حدود ۱.۴ میلیون بشکه در روز است. قبل از جنگ داخلی که 

در سال ۲۰۱۱ آغاز شد، لیبی بیش از ۱.۷ میلیون بشکه در روز نفت تولید می کرد.

محموله های گاز آمریکا از آسیا به 
اروپا تغییر مسیر دادند

بازرگانــان گاز طبیعی مایع )ال ان جی(، تحت تاثیر قیمت های بالاتــر، مقصد ۶ محموله گاز مایع 
آمریکا را که قرار بود به آسیا ارسال شوند، به اروپا تغییر دادند.به گزارش ایسنا، محموله های تغییر 
مسیر یافته، می توانند تقاضای اروپایی را که در جست و جوی عرضه جایگزین واردات گاز روسیه از 
طریق خط لوله هستند، تامین کنند. با انقضای قرارداد ترانزیت گاز روسیه با اوکراین در اول ژانویه و 
پیش بینی های هواشناسی که به دمای پایین تر در شمال غرب اروپا اشاره دارد، کشورهای اروپایی به 
دنبال منابع جایگزین برای تامین گاز مورد نیازشان هستند.آمار شرکت تحلیل داده کپلر نشان داد 
کشتی ها در آمریکا، بارگیری شده اند و در ابتدا قرار بود به چین، کره جنوبی، تایلند و سنگاپور بروند. 
این کشتی ها سپس در فاصله هشتم ژانویه تا ۱۴ ژانویه، در اقیانوس آتلانتیک، تغییر مسیر داده و 
به سمت اروپا حرکت کردند.بهای معاملات نقدی ال ان جی در آسیا، به مدت دو هفته متوالی کاهش 
یافته است زیرا از یک سو، ذخایر فراوانی در شرق آسیا وجود دارد و از سوی دیگر، قیمت ۱۴ دلار به 
ازای هر واحد mmBtu، برای بعضی از خریداران، بسیار بالا بوده و تقاضای آنها را محدود کرده است. 
قیمت های این بازار از ابتدای سال ۲۰۲۵، حدود پنج درصد کاهش یافته و به ۱۳.۹۰ دلار به ازای 
هر واحد mmBtu رسیده است.قیمت قرارداد ماه آتی در هاب تی تی اف هلند، روز جمعه، در ۴۷.۴۰ 

یورو در هر مگاوات ساعت معادل ۱۴.۲۷ دلار به ازای هر واحد mmBtu، بسته شد.

عضو هیات مدیره و ســخنگوی اتحادیه بنکداران مــواد غذایی تهران از کاهش 
واردات شــکر در ســال جاری از یک میلیون و ۲۵۰ هزار تــن به ۷۲۵ هزار تن 
خبر داد و اظهار کرد: در ســال جاری هم بــا تغییراتی که صورت گرفته واردات 
شــکر به پایین تر از میزان سال گذشته برســد، در نتیجه کشور، بنابر گفته وزیر 
جهاد کشــاورزی به خودکفایی نزدیک اســت.به گزارش ایســنا،  شکر به عنوان 
یــک ماده غذایی پرمصرف حداقــل برای ۴۰۰ محصول نقش مهمی در ســفره 
خانوار، صنایع مختلف از جمله شــیرینی و شــکلات، نوشــیدنی ها و داروسازی 
ایفا می کند. با توجه به نیاز ســالانه کشــور به بیش از ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن 
شــکر، که در سال جاری حدود ۸۰ درصد آن از تولید داخل و ۲۰ تا ۲۳ درصد 
از طریق واردات تأمین می شــود، خودکفایی در تولید ۱۰۰ درصدی شــکر را به 
یکی از اهداف کلیدی و دســت یافتنی وزارت جهاد کشاورزی تبدیل کرده است.

حدود ۶۵ تا ۷۰ درصد تولید شــکر کشور از چغندرقند و مابقی از نیشکر تأمین 
می شود، در این میان مصرف خانوار ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار تن، صنایع ۶۰۰ هزار تن 
و  نوشــابه ها ۵۵۰ تا ۶۰۰ هزار تن و مقداری مصرف نیز در ســایر آمارها، برآورد 
شده اســت. نیاز به واردات هم فعلًا ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار تن است که وزارت جهاد 
کشــاورزی با همکاری کشــاورزان و صنعت به دنبــال راهکارهایی برای افزایش 
تولید داخلی و کاهش وابســتگی به واردات اســت.میزان تولیــد چغندر قند در 
ســال جاری چقدر بوده است؟در سال زراعی جاری تولید ۲ میلیون و ۱۷۰ هزار 
تن چغندرقند پاییزه از ســطح ۳۱ هزار هکتار اراضی در شش استان کشور ثبت 
شده است. این میزان تولید، بالاترین رکورد در تاریخ کشت چغندرقند پاییزه در 
ایران بود. همچنین، مدیریت بهینه منابع آب در کشــت پاییزه چغندرقند منجر 
به صرفه جویی بیش از ۶۵۲ میلیون مترمکعب آب در ۱۰ ســال اخیر شده است. 
با توجه به اینکه کشــت چغندرقند در ۷۵ هزار هکتار از اراضی کشاورزی انجام 
و حدود ۴ میلیون تن چغندرقند تولید می شــود، به نظر می رسد با بهره گیری از 
کشت پاییزه، امکان دســتیابی به خودکفایی در تولید شکر وجود دارد. محققان 
و مدیران وزارت جهادکشــاورزی هم بر این نکته تأکید دارند که با برداشت بیش 
از ۵ میلیــون تن چغندرقند، می توان به خودکفایی ملی در تولید شــکر دســت 
یافت.طی هفته های گذشــته غلامرضا نوری قزلجه - وزیر جهاد کشاورزی - در 
اولین نشســت خبری خود با عنوان اولین نشست با عنوان ارائه گزارش عملکرد 
۱۰۰ روزه، بــه حمایت از تولید داخلی و به خودکفایی رســیدن در تولید داخلی 
در محصولاتی همچون شــکر، محصولات گرمسیری، گوشت قرمز و ...تاکید کرد. 
در ادامــه این مطلــب به میزان تولیــد داخل و واردات و چگونگی رســیدن به 
خودکفایی در این محصول پرداخته شــده است.علت نابســامانی های بازار شکر 
طی ســال گذشته  حســین فرهادی - عضو هیات مدیره و ســخنگوی اتحادیه 
بنکداران مواد غذایی تهران - در گفت وگو با ایســنا، درباره خودکفایی در تولید 

شــکر اظهار کرد: در سال گذشته بازار شکر نابه سامانی هایی را متحمل شد و این 
شــرایط برآمده از این بود که دولت به واردات شــکر ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی 
اختصاص می داد، این اتفاق از یک ســو ســبب می شد کشــت چغندر و نیشکر 
در داخل کشــور برای کشاورزان صرفه اقتصادی نداشــته باشد و از سوی دیگر 
تخصیص این ارز به واردات باعث می شــد قیمت شــکر در داخل کشور نسبت به 
قیمت آن در کشورهای همسایه بسیار پائین تر باشد که این امر علاوه بر اینکه به 
قاچاق شکر از ایران به کشورهای همسایه می انجامید سبب می شد تفاوت قیمت 
مصوب شکر و قیمت آن در بازار آزاد سود کلانی را نصیب محتکران کند. افزایش 
قیمت شــکر در تالار دوم؛ راهکاری برای توقف احتکار و شکر وی ادامه داد: در 
اواخر اردیبهشت ماه سال جاری جلسه ای که در وزارت صمت برگزار شد منبع 
تامین ارز شــکر  از تالار یک به تالار دوم تغییر داد و نرخ ارز تخصیصی از ۲۸ 
هزار و ۵۰۰ تومان به ۴۲ هزار و ۲۰۰ تومان تغییر یافت و این ســبب افزایش 
قیمت مصوب شــکر شــد و در پی افزایش قیمت مصوب دیگر نه احتکار شکر 
و نه قاچاق آن صرفه اقتصادی نداشــت و علاوه بر آن کشــت چغندر ســودده 
شد و افزایش پیدا کرد.  ســخنگوی اتحادیه بنکداران مواد غذایی افزود: علاوه 
بــر این دولت در ســال جاری اقدام به خرید تضمینی چغندر نیشــکر و  اعلام 
کرد که در ســال زراعــی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ چغندر قند بهاره بــا عیار ۱۶ درصد 
را هــر کیلو حدود ۳۹۰۰ تومــان و چغندر قند پاییز را بــا عیار ۱۵ درصد هر 
کیلــو ۳۸۰۰ تومان خریداری می کند و این امر به افزایش کشــت این محصول 
انجامید.  کاهش واردات شکر و تامین بخش اعظم نیاز کشور از تولیدات داخل 
وی تصریح کرد: اکنون قیمت شــکر در بازار آزاد حتی از قیمت شــکر دولتی 
پایین تر اســت و این امر سبب شــده تقاضای واقعی شکر در بازار خود را نشان 
دهد و هر آنچه در بازار عرضه می شــود به مصرف کننده نهایی برسد.  فرهادی 
در ادامه ضمن اشــاره به اینکه نیاز سالانه شکر در کشور ۲.۲ میلیون تن است، 
از کاهش واردات شکر خبر داد و گفت: واردات شکر در سال ۱۴۰۱ حدود یک 
میلیون و ۲۵۰ هزار تن بود، این رقم در ســال ۱۴۰۲ به ۷۲۵ هزار تن کاهش 
پیدا کرد و پیش بینی می شــود در سال جاری هم با تغییراتی که صورت گرفته 
واردات شــکر به پایین تر از میزان ســال گذشته برســد، در نتیجه کشور، بنابر 
گفته وزیر جهاد کشــاورزی به خودکفایی نزدیک است؛ البته برای برآورد دقیق 
میزان وابستگی کشور به واردات شــکر باید تا اردیبهشت سال آینده صبر کرد 
با این حال رویه های حاکم بر بازار شــکر کشور نشان می دهد فاصله چندانی با 
خودکفایی نداریم.  ســخنگوی اتحادیه بنکداران مــواد غذایی در پایان تصریح 
کرد: واردات شــکر خام بیشتر از کشورهای برزیل و هندوستان صورت می گیرد 
و در کارخانجات داخلی که بیشــتر در اســتان خوزستان هستند به شکر سفید 

تبدیل و به بازار عرضه می شود.
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در دومین روز از رزمایش یگانهای نزاجا با اســتفاده از موشــک فجر و توپخانه های دقیق زن با پشتیبانی آتش سنگین بالگردهای 
شــکاری کبری هوانیروز مناطق مورد تجمع تروریستی )فرضی( را مورد قرار دادند.به گزارش خبرگزاری مهر، امیر سرتیپ کریم 
چشک، معاون عملیات نیروی زمینی ارتش، گفت: دومین روز از "رزمایش امنیتی تهاجمی و متحرک" نیروی زمینی ارتش، با حضور 
تیپ ۶۵ واکنش ســریع، تیپ ۳۸ زرهی، هوانیروز، گروه ۸۴۰ موشکی، یگان های پهپادی، گروه ۴۵۵ مهندسی، گردان های جنگ 
الکترونیک و سایر عناصر پشــتیبانی کننده نزاجا، تحت قرارگاه منطقه ای شمال شرق نیروی زمینی ارتش، در منطقه عمومی تایباد 

برگزار شد.

www.sobh-eqtesad.ir

پشتیبانی آتش سنگین بالگردهای شکاری کبری هوانیروز در رزمایش نزاجا

info@sobh-eqtesad.ir

بازار طلای جهانی از آمدن ترامپ شوکه شد!
قیمت طلا امروز سه شنبه )۲۱ ژانویه( 
بــا ارزیابی بازارها دربــاره پیامدهای 
ترامپ،  دونالد  سیاست های  احتمالی 
رئیس جمهــور آمریــکا در دوره دوم 
ریاســت جمهوری اش پس از تحلیف، 
ثابت ماند.به گزارش ایسنا، هر اونس 
طلا در ۲۷۰۷ دلار و ۱۹ ســنت ثابت 
بود. قیمت طلای آمریکا با ۰.۷ درصد 
کاهش به ۲۷۳۰ دلار رســید.پس از 
هفته ها گمانه زنی جهانی، درباره اینکه 
ترامپ در اولین روز ریاست جمهوری 

خود تعرفه ها را اعمال می کند، خبرهایی مبنی بر اینکه ترامپ زمان بیشتری 
برای تعرفه ها می گذارد، باعث افزایش قیمت ها در ســهام جهانی شد و دلار 
آمریکا را تحت فشار قرار داد.ترامپ پیشنهاد کرده است تا ۱۰ درصد تعرفه 
بر واردات جهانی، ۶۰ درصد بر کالاهای چینی و ۲۵ درصد اضافه بر واردات 
کالاهای کانادایی و مکزیکی اعمال شود.در حالی که به طورمعمول، طلا به 
عنوان یک محافظ تورم در نظر گرفته می شــود، سیاست های ترامپ تورم زا 
تلقی می شــود که می تواند فدرال رزرو را به حفظ نرخ های بهره بالاتر سوق 
دهد و بر جذابیت طلا تأثیر بگذارد.میزان اجرای تعهدات ترامپ توسط دولت 
آینــده به طور قابل توجهی بر روند آینــده نرخ های بهره ایالات متحده تأثیر 
می گذارد. شــمش بدون بازده در محیطی با نرخ پایین رشد می کند.پس از 
اینکه ترامپ از اعمال تعرفه های جدید کوتاهی کرد، دلار آمریکا تحت تاثیر 
قرار گرفت. ضعیف تر شدن دلار آمریکا طلا را برای خریداران خارجی جذاب 
تر می کند.طبق گزارش رویترز، در بازار سایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس 
نقره با ۰.۵ درصد کاهش به ۳۰.۳۴ دلار رسید، پالادیوم با ۱.۲ درصد کاهش 
به ۹۳۳ دلار  و ۲۵ سنت رسید و پلاتین ۰.۶ درصد کاهش یافت و به ۹۳۶ 

دلار و ۹۵ سنت رسید.

نرخ روزانه انباشت ثروت در 
جهان شتاب گرفت

ثروت میلیاردرهای جهان در سال 
گذشته ۲ تریلیون دلار رشد و نرخ 
انباشــت ثروت روزانه ســریعتری 
نسبت به ســال ۲۰۲۳ ثبت کرد.

ایسنا، سازمان آکسفام  به گزارش 
اعــلام کرد که ثــروت میلیاردرها 
فقط در ســال ۲۰۲۴ به میزان ۲ 
تریلیون دلار یا بیش از ۵.۷ میلیارد 

دلار در هر روز افزایش یافت که سه برابر سریعتر از سال قبل است.در همین 
حال، آمار بانک جهانی نشــان داد، تعداد افرادی که در فقر و با درآمد کمتر 
از ۶.۸۵ دلار در روز زندگی می کنند، از ســال ۱۹۹۰ به سختی تغییر کرده 
است.در سال ۲۰۲۴، تعداد میلیاردرها به ۲۷۶۹ نفر رسید که از رقم ۲۵۶۵ 
نفر ثبت شده در سال قبل افزایش یافته و مجموع ثروت آنان از ۱۳ تریلیون 
دلار به ۱۵ تریلیون دلار در یک سال صعود کرده است.بر اساس این گزارش، 
ثــروت ۱۰ فرد ثروتمند جهان به طور متوســط  تقریبا ۱۰۰ میلیون دلار در 
روز افزایش می یابد و حتی اگر ۹۹ درصد از ثروت خود را یک شبه از دست 
بدهند، بازهم میلیاردر باقی می مانند. آکسفام پیش بینی کرد که جهان در یک 
دهه آینده شاهد حداقل پنج تریلیونر خواهد بود.آمیتاب بهار، مدیر اجرایی 
بین المللی آکســفام، گفت: تسخیر اقتصاد جهانی با افراد ممتاز معدودی به 
اوج هایی رسیده است که زمانی غیرقابل تصور تلقی می شد و اکنون شکست 
در متوقف کردن میلیاردرها باعث ایجاد تریلیونرهایی در آینده شــده که نه 
فقط نرخ انباشــت ثروت میلیاردرها - سه برابر - افزایش یافته، بلکه قدرت 
آنان نیز صعود کرده است.مبالغ هنگفتی پول از جنوب جهانی به کشورهای 
شمال جهانی و ثروتمندترین ساکنان آنها می رسد و پویایی استخراج ثروت 
را که مطالعه آکســفام از آن به عنوان »استعمار امروزی« نام می برد را تداوم 
می بخشــد. بسیاری از ابرثروتمندان، به ویژه در اروپا، بخشی از ثروت خود را 
مدیون استعمار تاریخی و استثمار کشورهای فقیرتر هستند. بیزنس نوشت، 
گزارش آکسفام سه راه را برای دولت ها پیشنهاد کرد تا نابرابری را کاهش و 
به ثروت افراطی پایان دهند که شــامل کاهش ریشه ای نابرابری برای پایان 
دادن به فقر، مالیات بر عایدی سرمایه ثروتمندان و لغو بهشت های مالیاتی و 

همچنین پایان دادن به جریان ورود ثروت از جنوب به شمال است.

تاثیر صعود یورو بر حال کنونی 
اقتصاد اروپا

یورو در برابر پوند به بالاترین میزان خود از اواخر آگوســت ۲۰۲۴ رســیده 
اســت.به گزارش ایسنا، یورو به بالاترین میزان  خود در برابر پوند انگلیس از 
اواخر آگوست ۲۰۲۴ رسید و استرلینگ در مقایسه با یورو در چشم انداز نرخ، 
پایین ترین میزان خود در پنج ماه گذشته را ثبت کرد.نتایج این گزارش نشان 
داد که تورم تولیدکننده آلمان برای دومین ماه متوالی افزایش یافته است و 
مقاومت اقتصادی را برجسته کرد که به نظر می رسد حرکت صعودی یورو را 
تقویت می کند.هفته گذشته، داده های منتشرشده نشان داد که خرده فروشی 
بریتانیا در ماه دسامبر ۰.۳ درصد کاهش یافته است، در حالی که تحلیلگران 
انتظار داشــتند که این رقم صعودی باشد و به دلیل اینکه معیارهای اصلی 
رشــد قیمت مصرف کننده به شــدت نزول کرده اســت، آلن تیلور، یکی از 
مدیران بانک مرکزی اروپا گفت که انتظار دارد بانک در ســال ۲۰۲۵ چهار 
مرتبه نرخ بهره را کاهش دهد.بانک مرکزی اروپا می تواند در حالی که برای 
تصمیم گیری سیاســت پولی آتی خود آماده می شــود، این داده ها را نیز در 
نظر بگیرد.پوند در نتیجه برنامه بودجه دولت کارگر روند نزولی داشته و از ۲ 
هفته پیش، نگرانی ها در مورد چشم انداز مالی انگلیس، پوند انگلیس و قیمت 
اوراق قرضه را تحت تاثیر قرار داده است.انریکه دیاز آلوارز، مدیر ارشد ریسک 
مالی در ابوری )Ebury(، گفت: تورم در ماه دسامبر کمتر از حد انتظار است 
و به طور کلی در آخرین گزارش های اقتصادی بانک، چشــم انداز کاهش های 
نرخ بهره را احیا کرده است که البته به پوند کمکی نمی کند.اکونومی گزارش 
کرد، در زمان نگارش این مطلب، یورو در برابر پوند اســترلینگ ۰.۲۹ درصد 
افزایش یافت و به ۰.۸۴۶۹۵ تغییر کرد و ارز اروپا در برابر دلار آمریکا ۰.۳۰ 

درصد صعود کرد و به ۱.۰۳۰۷۰ رسید.

گزیده خبر

نهضت ملی مسکن؛ وعده ها در سایه اقساط سنگین

فصل جدیدی در بازار ارز 
ایران

فناوری شیرین سازی آب با قابلیت تولید 
انرژی

از مهم تریــن اخبار امروز می توان به خداحافظی ارز نیمایی، پیش فــروش آیفون و ناکامی خریداران و 
تغییر نرخ عوارض ۵ آزادراه  دولتی اشــاره کرد که در صدر اخبار اقتصادی قرار داشتند.به گزارش ایسنا، 
ســامانه ارز نیما، که پس از حدود هفت ســال فعالیت، امروز )یکم بهمن ۱۴۰۳( به طور رسمی به کار 
خود پایان داد، دیگر مرجع معاملات ارزی صادرکنندگان و واردکنندگان نخواهد بود. از این پس، تمام 
معامــلات ارزی در بازار ارز تجاری مرکز مبادله ایران انجام خواهد شــد. این بازار به صورت توافقی بر 
اســاس عرضه و تقاضا قیمت گذاری می شود و کشف قیمت آن به صورت میانگین موزون معاملات روز 

قبل خواهد بود.......

بحران ناترازی انرژی در خوزستان جدی 
است

مقایسه درآمد مالیاتی در ایران با 
کشورهای پیشرفته

تقویت اتحاد انرژی با توسعه روابط 
ایران و روسیه
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روند کاهشی واردات شکر به کشور، قیمت شکر به زیر نرخ مصوب رسید
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رهبر انقلاب از نمایشگاه تازه ترین دستاوردها و توانمندی های بخش خصوصی بازدید کردندگزیده خبر
در دیدار وزیر و معاونان وزارت ورزش و جوانان

قالیباف: مولدسازی بزرگ ترین 
فرصت وزارت ورزش برای تحول 

در زیرساخت هاست

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان این که ورزش در حوزه های سلامت، اجتماعی 
و فرهنگی مهم است و می تواند بزرگ ترین برندسازی از سبک زندگی ایرانی را در 
حوزه بین المللی انجام دهد، مولدســازی را بزرگ تریــن فرصت وزارت ورزش برای 
تحول در زیرساخت های ورزشی دانســت و گفت: ورزش در همه بخش ها، فرصت 
هایی در حوزه مولدســازی دارد که اگر همه ارکان های دولتی هم جمع شوند نمی 
توانند درآمدی به اندازه آن برای شــما به دست بیاورند.به گزارش ایسنا، محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس شــورای اسلامی در جلســه ای که صبح امروز)دوشنبه، اول 
بهمن ۱۴۰۳( با حضور احمد دنیامالی وزیر ورزش و جوانان و معاونان وی با موضوع 
بررسی مسائل حوزه ورزش در بهارستان برگزار شد، با بیان اینکه وزیر ورزش در حوزه 
زیرساخت دستی بر آتش دارد و امروز می تواند باعث تحول جدی در زمینه عمران 
ورزش شــود، اظهار داشت: مجلس شورای اســلامی نیز این آمادگی را دارد که هر 
کمکی از مجلس برآید انجام دهد البته در این زمینه می توان به مولدسازی به عنوان 
بزرگ ترین فرصت وزارتخانه برای ایجاد تحول در زیرساخت ها اشاره و توجه کرد.وی 
در ادامه با بیان اینکه درآمد حاصل از ارزش افزوده، اعتبارات عمرانی و مالیاتی یک 
طرف و درآمد حاصل از مولدسازی یک طرف است، عنوان کرد: ورزش در همه بخش 
ها، فرصت هایی در حوزه مولدســازی دارد که اگر همه ارکان های دولتی هم جمع 
شــوند نمی توانند درآمدی به اندازه آن برای شما به دست بیاورند. از آنجایی که در 
مجلس به اهمیت و اثر ورزش اعتقاد داشتیم بسترسازی خوبی در جریان برنامه هفتم 
برای پیشــرفته این حوزه ایجاد کرده ایم که مولدسازی از جمله آن است.رئیس قوه 
مقننه در ادامه با اشاره به دوره حضور خود در بسیج و نیروی انتظامی و توجهی که 
به حوزه ورزش داشت، تاکید کرد: همه اقداماتی که در این بخش ها در حوزه ورزش 
انجام دادم، با مردمی ســازی انجام شد لذا مردمی سازی در ورزش اساس کار است 
و باید تا جایی که ممکن اســت از دولتی کردن آن خودداری کرد.قالیباف در بخش 
دیگری از سخنان خود بر استفاده وزارت ورزش از ظرفیت تولیدکنندگان و تجار بر 
اساس احکام برنامه هفتم پیشرفت در حوزه مردمی سازی تأکید کرد و گفت: وزارت 
ورزش می تواند مجموعه های ورزشــی را ذیل بخش خصوصی و واحدهای تولیدی 
قرار دهد به گونه ای که دو طرف به آن دسترســی داشــته باشند؛ این از مطالبات 
مجلس شورای اسلامی بوده و به همت وزارت ورزش بستگی دارد.نقش مهم ورزش 
در برندســازی و معرفی ایران و ســبک زندگی و فرهنگ ایرانی و اسلامی در عرصه 
بین المللقالیباف در ادامه رابطه ورزش و اقتصاد را رابطه ای مستقیم دانست و افزود: 
ورزش در حوزه های سلامت، اجتماعی و فرهنگی مهم است و می تواند بزرگ ترین 
برندســازی از سبک زندگی ایرانی را در حوزه بین المللی انجام دهد و در دیپلماسی 
عمومی نقش بســیار مهمی در معرفی ایران و فرهنگ ایرانی و اسلامی داشته باشد.

رئیس قوه مقننه همچنین در ادامه تأثیر ورزش در حوزه ســلامت جسمی، روحی، 
نشاط و کاهش آســیب های اجتماعی را مهم دانست و افزود: طی ۱۲ سالی که در 
شــهرداری بودم به هر میزان ورزش را توســعه دادیم، آسیب های اجتماعی کاهش 
یافت. امروز مهم ترین اوقات فراغت غنی شــده در حوزه ورزش تعریف می شود که 
ما آن زمان بیش از ۴۰۰ زمیــن چمن در محلات تهران احداث کردیم تا نوجوانان 
بتوانند در این مکان ها اوقات فراغت خود را بگذرانند.رئیس مجلس شورای اسلامی 
در پایــان با ابراز امیــدواری از ایجاد تحول در دوره جدیــد وزارت ورزش در دولت 
چهاردهــم، عنوان کرد: وزارتخانه باید دقت کند که از موضوع مناطق محروم و زنان 
سرپرست خانوار غفلت نشود. شما باید این باور را داشته باشید که با اقدامات کوچک 
اما سیستماتیک و حتی گاهی اختصاص چند توپ و کفش، می توان تحول اساسی 

در شهرهای کوچک ایجاد کرد./

مخبر: باید ساختارهای جداگانه و 
جزیره ای درکنار یکدیگر هم افزا 

می شوند
مشاور و دســتیار رهبری انقلاب گفت: 
در شــرایط فعلی باید ساختارهایی که 
جداگانــه و جزیــره ای کار می کنند در 
گزارش  شــوند.به  هم افزا  یکدیگر  کنار 
ایســنا، محمد مخبر در دومین جلسه 
دیــدار با نخبگان حوزه نظام ســلامت 
گفت: مهمتریــن اصل در فرآیند تولید 
و زنجیــره تامیــن دارو، خودکفایی و 
تولید مواد اولیه داروها است و با توجه 
به ظرفیت های انســانی و زیرســاختی 
کشور ، دانشگاهیان، شــرکت های دانش بنیان و بخش خصوصی توان تولید مواد اولیه 
و تجهیزات پزشــکی را دارند.مشاور و دســتیار رهبری راهکارهایی را برای توسعه توان 
تولید آنها ارائه و تاکید کرد: نظام جمهوری اســلامی ایران از نخبگان، دانشــگاهیان و 
شــرکت های دانش بنیان که قادر هســتند توان تولید مواد اولیه و تجهیزات پزشکی را 
افزایش داده و این صنعت را توســعه دهند، حمایت خواهد کرد. مخبر همچنین با اشاره 
به ظرفیت های موجود، گفت: در شــرایط فعلی باید ساختارهایی که جداگانه و جزیره ای 
کار می.کنند در کنار یکدیگر هم افزا شــوند تا با اتصال سرمایه گذار به گروه های دانشی 
و تحقیقاتــی جوان و بومی، مســیر تکمیــل زنجیره تولید دارو و تجهیزات پزشــکی با 
محوریت ســاخت مواد اولیه درجه یک در کشــور شــتابی چشــمگیر به خود ببیند.در 
ایــن دیدار فعــالان حوزه تولید دارو، تجهیزات پزشــکی و همچنین شــتاب دهندگان 
واحدهــای فناوری تولید دارو به بیان جزئیاتی از فعالیت های انجام شــده خود پرداخته 
و راهکارهایــی درباره افزایــش ظرفیت تولیدات دارویی و تجهیزات پزشــکی و کاهش 

وابســتگی کشور از واردات مواد اولیه محصولات پزشکی و درمانی ارائه کردند.

دیدار معاون وزیر امور خارجه 
ارمنستان با عراقچی

معاون وزیر امور خارجه ارمنستان در دیدار با وزیر امور خارجه کشورمان تاکید کرد 
ارمنستان برای توسعه و تعمیق روابط با جمهوری اسلامی ایران اهمیت ویژه ای قائل 
است. به گزارش خبرگزاری مهر، واهان گوستانیان معاون وزیر امور خارجه ارمنستان 
در دیدار با سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه کشورمان تاکید کرد ارمنستان برای 
توسعه و تعمیق روابط با جمهوری اسلامی ایران اهمیت ویژه ای قائل است.وی ضمن 
قدردانی از مواضع جمهوری اســلامی ایــران در خصوص تحولات منطقه، بر تمایل 
ارمنســتان جهت ایجاد صلح و امنیت در قفقاز جنوبی تاکید کرد و رویکرد سیاست 
خارجی ارمنستان مبنی بر تداوم سیاست حسن همجواری و توسعه روابط همه جانبه 
با ایران را خاطر نشــان کرد.وزیر امور خارجه کشورمان نیز در این دیدار با اشاره به 
روابط بسیار خوب و همکاری های گسترده فیمابین ایران و ارمنستان در زمینه های 
گوناگون، بر عزم دولت چهاردهم برای توسعه و تعمیق هرچه بیشتر روابط دوجانبه 
تاکید کرد و این روابط را در راستای منافع متقابل دو ملت و نیز صلح و ثبات پایدار 
در قفقاز جنوبی دانست و آمادگی جمهوری اسلامی ایران را برای کمک به برقراری 

صلح و تداوم ثبات و امنیت در منطقه اعلام کرد.

رهبر معظم انقلاب در دیدار با دســت اندرکاران کنگره شــهدای کاشان فرمودند: به مردم 
عزیز کاشان ســلام بنده را برسانید. ما کاشان را همیشه از دیر زمان به چشم یک منطقه 
برجســته شناخته و دیده ایم.به گزارش خبرگزاری تســنیم، چهارشنبه هفته گذشته )۲6 
دی ۱۴۰۳( دســت اندرکاران کنگره شــهدای کاشــان با امام خامنه ای دیدار کردند.رهبر 
معظم انقلاب در این دیدار خطاب به اعضای حاضر فرمودند که ما کاشــان را همیشــه از 
دیر زمان به چشــم یک منطقه برجسته شناخته و دیده ایم.ایشان فرمودند: به مردم عزیز 
کاشــان سلام بنده را برســانید. ما کاشان را همیشــه از دیر زمان چه به خاطر علمایش، 
چه به خاطر شــهدایش، چه به خاطر کارهای هنری اش به چشــم یک منطقه برجســته 
شــناخته ایم و دیده ایم. رویداد ملیّ توانمندی ها و دســتاوردهای بخش خصوصی با عنوان 
»پیشگامان پیشرفت«، با بازدید حضرت آیت الله خامنه ای از نمایشگاه تازه ترین دستاوردها 

و توانمندی های بخش خصوصی برگزار می شود.
به گــزارش خبرگزاری مهر، در ســال »جهش تولید با مشــارکت مــردم«، رویداد ملیّ 
توانمندی ها و دســتاوردهای بخش خصوصی با عنوان »پیشــگامان پیشرفت«، ا سه شنبه 
۲ بهمــن ۱۴۰۳ با بازدید حضرت آیت الله خامنه ای از نمایشــگاه تازه ترین دســتاوردها و 
توانمندی هــای بخش خصوصی برگزار شــد.در ادامه ی این رویداد، صبح چهارشــنبه ۳ 
بهمن مــاه نیز، جمعــی از تولیدکنندگان و فعالان بخش خصوصی با حضور در حســینیه 
امــام خمینی )ره( با رهبر انقلاب اســلامی دیدار می کنند و تعــدادی از فعالان اقتصادی 
بخــش خصوصی نیز در این برنامه به ارائــه دیدگاه و نظرات خود خواهند پرداخت.از دهه 
۹۰ دیدارها و رویدادهایی با محوریت بخش خصوصی اقتصاد کشور با حضور رهبر انقلاب 
به صورت ســالانه برگزار شده است. سال گذشــته نیز حضرت آیت الله خامنه ای با تقدیر 
از پیشــرفت ها و توانمندی های این بخش، اطلاع مردم از جزئیات این دســتاوردها را لازم 

دانستند.

فرمانده هوانیروز ارتش گفت: اولین عملیات هلی برن شــبانه یگان های نیروی ویژه واکنش 
ســریع تیپ 6۵ نوهد نزاجا، به مدد تجهیزات بومی سازی شده دید در شب هوانیروز انجام 
شــد.به گزارش خبرگزاری مهر، امیر سرتیپ دوم سیدقاســم خاموشی، فرمانده هوانیروز 
ارتــش، اظهار کرد: هوانیروز در تمامــی مراحل مختلف رزمایش حاضــر به انجام تمامی 
مســئولیت ها و مأموریت های محوله اســت.وی ادامه داد: در شــب نخست این رزمایش، 
هوانیــروز با انجام عملیات پرواز در شــب، با بهره گیری از تجهیزات بومی سازی شــده دید 
در شــب که برروی بالگردهــای هوانیروز نصب و راه اندازی شــده اند، به ایفای نقش خود 
در تاریکــی مطلق مبادرت ورزید و با اســتقرار در منطقه، ضمن اســتفاده از تجهیزات و 

تســلیحات روزآمد شده بالگردی، مأموریت های از پیش تعیین شــده را به درستی انجام 
داد.امیر ســرتیپ دوم خاموشــی گفت: این رزمایش مراحل متعدد و مختلفی دارد که بر 
همین اساس، هواپیمایی نیروی زمینی ارتش به اسکورت ستون زمینی عناصر نیروی ویژه 
واکنش سریع تیپ 6۵ نوهد نزاجا و پشتیبانی آتش پرداخت.وی در پایان خاطر نشان کرد: 
هوانیروز ارتش به صورت ویژه نخســتین عملیات پرواز در شب خود را با محوریت انتقال و 
هلی برن عناصر تیپ 6۵ نوهد نزاجا به انجام رســاند. در روز دوم نیز هلی برن روزانه عناصر 
تیپ 6۵ نوهد، توســط بالگردهای هجومی بل ۲۱۴ و پشــتیبانی آتش بالگردهای شکاری 

کبری، صورت گرفت.

نهضت ملی مسکن؛ وعده ها 
در سایه اقساط سنگین

با افزایش ۴ برابری اقســاط واحدهای نهضت ملی مســکن، بســیاری از متقاضیان نسبت به 
سنگینی آورده های مالی معترض شدند، این درحالی است که وزیر راه و شهرسازی بر تکمیل 
و تحویل واحدهای حمایتی تاکید دارد.به گزارش خبرنگار مهر، »مسکن« جزو نیازهای اساسی 
و اولیه انســان ها به شــمار می رود و به عنوان یکی از حقوق های اصلی بشر در قوانین اساسی 
بسیاری از کشورها از جمله ایران مورد توجه قرار گرفته است. بر همین اساس طبق اصل ۳۱ 
قانون اساسی جمهوری اسلامی »داشتن مسکن متناسب با نیاز، حق هر فرد و خانواده ایرانی 
است ؛ بنابراین دولت موظف است با رعایت اولویت بندی برای آحاد جامعه، به ویژه روستانشینان 
و کارگران زمینه اجرای این اصل مهم را فراهم کند.با توجه به وضعیت معاملات بازار معاملات 
مسکن طی ۵ سال گذشته با فراز و نشیب های متعددی روبرو بوده است، اما از ۲ سال گذشته 
تا به امروز بازار مسکن با رکود تورمی عمیق تری دست و پنجه نرم می کند، همچنین با وجود 
تداوم شــرایط رکودی در معاملات بازاری و کاهش سرعت رشد قیمت مسکن در سال جاری، 
سهم مسکن از سبد هزینه خانوار همچنان در حال افزایش است.وضعیت بازار مسکن از ابتدای 
شــکل گیری دولت هــا، به ویژه در دهه های اخیر با معضلات جــدی از جمله عدم تعادل بین 
عرضه و تقاضا، رکود همراه با افزایش قیمت همراه بوده اســت، همچنین عدم رفع موانع  این 
حوزه مهم در زمان درست و از سوی دیگر شانه خالی کردن مسئولان موجب شد تا معضلات 
تشدید و کلاف خانه دار شدن عموم افراد جامعه روز به روز پیچیده تر شود.مشکلات همیشگی 
مسکن در کشورمان، شهید آیت الله رئیســی را بر آن داشت تا در سیزدهمین دوره انتخابات 
ریاســت جمهوری ساخت ۴ میلیون مسکن طی چهار سال با عنوان »نهضت ملی مسکن« را 
وعده دهد، اما وعده نهضت ملی مسکن رئیس جمهور شهید دولت سیزدهم در ۳۰ اردیبهشت 
۱۴۰۳ با سانحه سقوط بالگرد نیمه تمام ماند. برهمین اساس، ادامه مسیر پروژه های نهضت ملی 
مسکن، یا به عبارت دیگر خانه دار کردن افراد برعهده فرزانه صادق وزیر راه و شهرسازی دولت 
چهاردهم قرار گرفت، وی در نشست علنی ۲۹ مرداد ۱۴۰۳ مجلس شورای اسلامی نسبت به 
هر آنچه که در حوزه مسکن قانون شده بود، خود را متعهد دانست و خانه دار شدن را حق تمام 
مردم به ویژه قشر کم درآمد عنوان کرد و گفت: مدیریت ساماندهی در تولید در پاسخ به دغدغه 
سایر خانوارها که فاقد مسکن هستند به ویژه جوانان و قشرهای ضعیف و کم درآمد و رسیدگی 
به بافت های فرسوده و سکونتگاه های غیر رسمی از اولویت های کاری اینجانب است. صادق: ثبت 
نام نهضت ملی مسکن ادامه دارد همچنین وزیر راه و شهرسازی )۸ دی ۱۴۰۳( در گفتگویی 
نسبت به تداوم ثبت واحدهای نهضت ملی تاکید کرد و افزود: با توجه به قانون برنامه هفتم باید 
یک ونیم میلیون واحد مسکونی با عنوان مسکن حمایتی ساخته و تحویل متقاضیان شود، که 
تا امروز بیش از ۸۰۰ هزار واحد از این تعهدات تأمین شده و برای تأمین ۷۰۰ هزار واحد باقی 
مانده نیز باید برنامه ریزی شود. اقساط نهضت ملی مسکن ۴ برابر شدروزهای اخیر بسیاری از 
متقاضیان واحدهای نهضت ملی پرند ضمن بیان نارضایتی از پیشرفت فیزیکی واحدهای نهضت 
ملی به خبرنگار مهر اعلام کردند که با توجه به شرایط تورمی و افزایش چشمگیر مدت زمان 
خانه دار شــدن، شرکت عمران شــهر جدید پرند در روز ۲۹ دی ۱۴۰۳ پیامی با عنوان اینکه 

اقساط واحدهای حمایتی ۴ برابر شده، ارسال کرده است.همچنین متقاضیان در ادامه می گویند: 
به عنوان یک متقاضی که در دهک های یک تا سه قرار دارد، چگونه می تواند در عرض یک ماه 
۱6۰ میلیون تومان واریز اقساط انجام دهد، و مجموع آورده را به ۴۸۰ میلیون تومان افزایش 
دهد. پیامک ارسال شده به متقاضیان بدین شرح است؛ »متقاضی محترم نهضت ملی مسکن، 
آقای / خانم …، تا تاریخ ۲۴/۱۰/۱۴۰۳ ســاعت ۰۰:۰۰ مهلت دارید آورده مرحله ۹ به مبلغ 
۱,6۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال و در مجموع مبلغ ۴,۸۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال را به شــماره حساب… نزد 
بانک ملی واریز نمایید.« نهضت ملی مسکن؛ وعده ها در سایه اقساط سنگین فرزانه صادق وزیر 
راه و شهرسازی دوم مهر ۱۴۰۳ نخستین جلسه خود را در خصوص پیگیری موضوعات مرتبط 
با مسکن و شهرسازی برگزار کرد و خطاب به مدیران راه و شهرسازی استان های سراسر کشور 
تاکید کرد: »تولید مسکن« تکلیفی است که از سال های قبل شروع شده و در دولت چهاردهم 
نیز سرلوحه بخشی از مهمترین اقدامات وزارت راه است، مردم عزیز ما مستحق خانه دار شدن 
هستند. اگرچه دولت عوض شده اما به یک میلیون متقاضی که برای مسکن در سامانه وزارت 
راه و شهرسازی ثبت نام کردند و شرایط لازم را داشتند؛ تعهد داریم که برای آنها مسکن 
تهیــه کنیم. او در ادامه می گویــد: از میزان متقاضیان ثبت نامی، ۷۵۰ هزار نفر مبالغی را 
هم واریز کردند. این تعهد به ما ارث رســیده و باید با جدیت آن را محقق کنیم. در بخش 
مسکن و تعهدی که به مردم داریم، شوخی نداریم و هیچ اهمالی در این خصوص پذیرفته 
نیســت. به گزارش مهر، اگرچه ممکن است این روند، در راستای تسریع اجرای پروژه های 
مسکن باشد، اما شرایط مالی بسیاری از متقاضیان را نادیده گرفته و بار سنگینی بر دوش 
آن ها گذاشــته است. همچنین چنین تصمیماتی از سوی وزارت راه و شهرسازی به عنوان 
متولی نهضت ملی مســکن حاکی از آن اســت که چنین سیاست گذاری هایی در راستای 
انصراف متقاضیان به کار گرفته می شود. همچنین فعالان بازار مسکن بر این باورند چنانچه 
سیاست گذاری های اقتصادی متناســب با توان مالی متقاضیان اصلاح نشود، ممکن است 
این طرح ملی، به جای تسهیل در خانه دار شدن اقشار هدف، به مانعی برای خانه دار شدن 
آن ها تبدیل شــود. به نظر می رســد، بی توجهی دولت ها از جملــه دولت فعلی به موضوع 

مســکن می تواند تبعات اجتماعی شــدیدی را در آینده نه چندان دور در پی داشته باشد. 
کوچک شدن بخش ساختمان باعث افت سهم آن از تولید ناخالص داخلی شده و این سهم 
در ابتدای دهه ۹۰ رقمی معادل 6.۸ درصد بود، اما در نیمه نخســت سال جاری این عدد 
به ۳.6 درصد کاهش یافته است. در حال حاضر مسکن یکی از بحرانی ترین نیازهای کشور 
به شمار می رود، کاهش چشمگیر قدرت خرید ملکی کرایه نشین موجب افزایش مهاجرت 
معکوس به روســتاها و حاشیه کلان شهرها شده اســت، اما بر اساس قانون وظیفه اصلی 
پاســخگویی به نیاز مسکنی کشور برعهده وزارت راه و شهرسازی خواهد بود، زیرا تکمیل 
و عرضه واحدهای حمایتی به بازار مسکن تأثیر پررنگی در کاهش قیمت ها خواهد داشت.

نکته حائز اهمیت اینجاســت که تکمیل و عرضه واحدهای حمایتی به تنهایی پاسخگوی 
شــرایط فعلی بازار مسکن نخواهد بود، بر همین اساس دولت و وزارتخانه راه و شهرسازی 
باید سیاســت های دیگر از جمله کنترل وضعیت بازار اجاره بها را در دستور کار جدی خود 
قرار دهند.خانم وزیر به قانون تأمین واحدهای حمایتی متعهد باشد گفتنی است، علیرغم 
اینکه وزارت راه و شهرسازی دولت چهاردهم خود را نسبت به اتمام پروژه واجدین شرایط 
نهضت ملی مسکن متعهد می داند، اما اقدامات خانم وزیر در مسیر تأمین خانه دهک های 
یک تا سه همســو با گفته وی نیست، زیرا افزایش نرخ اقساط و مجموع آورده متقاضیان 
موجب ایجاد نگرانی های جدی برای آنها شــده اســت.لازم به ذکر است که پیش از اعلام 
وعده مســکنی رئیس جمهور شــهید دولت سیزدهم، ساخت ســالیانه یک میلیون واحد 
مسکونی بر اساس نیازســنجی های انجام شده توسط مجلس یازدهم، نیاز مسکنی کشور 
بود، که این طرح همزمان با وعده ساخت ۴ میلیون مسکن شهید رئیسی سرعت بیشتری 
گرفت. در نتیجه بهتر اســت وزارت راه و شهرســازی دولت چهاردهم هم بر اساس آنچه 
گفتــه، عمل کند، چراکه اینگونه اعتماد اجتماعی بیشــتری را برای متقاضیان واحدهای 
حمایتی به دنبال خواهد داشــت و از ســوی دیگر دغدغه خانه دار شدن افراد با چالش تا 

حدودی رفع می شود.

معاون حقوقی و بین المللی وزارت امورخارجه گفت: ما توافق کردیم که گفتگوها را ادامه دهیم و تاریخ آن  را از طریق مشورت هایی که خواهیم 
داشت، تعیین خواهیم کرد.به گزارش خبرنگار مهر، کاظم غریب آبادی در جمع خبرنگاران، با اشاره به گفتگوهای ایران و اروپا اظهار داشت: 
جمهوری اسلامی ایران همانند گذشته آمادگی برای آغاز و از سرگیری مذاکرات رفع تحریم را دارد.وی ادامه داد: ما همیشه آمادگی این را 
داشتیم و اگر در طرف های دیگر هم وجود داشته باشد ما بر این عقیده هستیم که مذاکرات شکل خواهد گرفت و به نتیجه خواهد رسید.وی 
عنوان کرد: اگر سیاست و رویکرد دیگری را در طرف های دیگر ببینیم ایران هم مناسب با همان سیاست رویکرد خودش را تنظیم خواهد 
کرد.معاون حقوقی و بین المللی وزارت امورخارجه افزود: ما بر این باور هستیم که فرصت های مناسب برای گفتگو و تفاهم وجود دارد، این یک موضوعی است که از قبل سابقه داشته و 
همگان هم می دانند برنامه هسته ای ایران صلح آمیز است و تحریم های یکجانبه و غیرقانونی هم به اهداف خودش دست پیدا نکرده است.وی ادامه داد: ما انکار نمی کنیم که تحریم در 
هر صورت بر مردم و نه تنها ایران بلکه در هر کشوری که تحریم باشد، اثر می گذارد اما هدف واضعان تحریم ایجاد تغییرات دیگری در کشورهای تحت تحریم است و تاکنون به اهداف 
خودشان دست پیدا نکرده اند.وی گفت: عاقلانه ترین راه این است که گفتگوهای رفع تحریم آغاز شود و همان مسیر درست و صحیح خودش استغریب آبادی در مورد تاریخ دور جدید 

گفتگوهای ایران اروپا افزود: ما توافق کردیم که گفتگوها را ادامه دهیم و تاریخ آن را از طریق مشورت هایی که خواهیم داشت، -و زمان آن را- تعیین خواهیم کرد.

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه حقوق بازنشستگان اولویت مجلس است گفت: مجلس با تصویب قوانین دائمی و پایدار برای حل 
ریشه ای مشکلات بازنشستگان زیرساخت قانونی لازم را ایجاد کرده است.به گزارش خبرگزاری مهر، محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای 
اســلامی، )عصر شــنبه ۲۹ دی ماه ۱۴۰۳( در دیدار رئیس و اعضای کانون عالی کارگران بازنشسته کشوری و رئیس اعضای کانون کارگران 
بازنشســته و مستمری بگیران تأمین اجتماعی تهران به تشریح اقدامات مجلس در راستای حمایت از بازنشستگان پرداخت و گفت: همیشه 
معتقدم مشکلات را باید ریشه ای حل کنیم، نه اینکه با تصمیمات عجولانه، مشکلات جدیدی ایجاد کنیم.وی به یکی از تصمیمات مهم مجلس 

در برنامه هفتم پیشرفت اشاره کرد و افزود: مجلس برای حمایت از حقوق بازنشستگان، یک درصد از مالیات بر ارزش افزوده را به این موضوع اختصاص داده و این منبع پایدار، هر ساله 
افزایش می یابد؛ به طوری که امسال ۷۰ هزار میلیارد تومان و در سال ۱۴۰۴ حدود ۱۰۴ هزار میلیارد تومان خواهد بود.قالیباف با انتقاد از توقف افزایش حقوق بازنشستگان به اندازه تورم 
در برنامه ششــم، اعلام کرد: ما این محدودیت را در برنامه هفتم حذف کردیم تا در ســال های آینده، امکان افزایش حقوق بازنشستگان متناسب با تورم وجود داشته باشد.رئیس مجلس 
همچنین از الزام دولت به پرداخت دیون تأمین اجتماعی خبر داد و اظهار کرد: در برنامه هفتم، دولت حق ندارد پرداخت دیون تأمین اجتماعی را به تعویق بیندازد و همچنین طبق قانون 

حقوق بازنشستگان، مانند حقوق کارمندان، تکلیف اجتناب ناپذیر است و باید به صورت کامل اجرا شود.

زمان دور جدید گفتگوهای ایران و اروپا با مشورت طرفین 
مشخص می شود

قالیباف: حقوق بازنشستگان اولویت مجلس است

عملیات هلی برن شبانه هوانیروز به مدد تجهیزات بومی سازی شده 
دید در شب انجام شد
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گزیده خبرگزیده خبر تقویت اتحاد انرژی با توسعه روابط ایران و روسیه

معاهده جدید ایران و روســیه در حوزه انرژی، بــا تأکید بر همکاری در بخش نفت، 
گاز و زیرســاخت های انرژی، نقطه عطفی در تعاملات دو کشــور به شــمار می آید. 
ایــن توافق علاوه بر ایجاد مســیرهای جدیــد برای انتقال انرژی و ســرمایه گذاری 
مشــترک، پاســخی به فشــارهای بین المللی و تحریم های غرب اســت و به اعتقاد 
کارشناســان می تواند بــا بهبود جایگاه ایران و روســیه در بازارهای جهانی انرژی و 
افزایــش توان رقابت پذیری، اتحاد انرژی را در مقابل کشــورهای غربی تقویت کند.

به گزارش ایســنا، ایران و روسیه، دو قدرت مهم در حوزه انرژی، با امضای معاهده ای 
راهبردی در بخش های نفت، گاز و زیرســاخت های مرتبط، گامی تاریخی در تقویت 
همکاری های خود برداشــتند. این توافق نه تنها می تواند جایگاه این دو کشور را در 
بازارهای جهانی انرژی بهبود بخشــد، بلکه به عنوان ابزاری برای کاهش فشــارهای 
تحریمــی و تأثیرگــذاری بر جریان های اقتصادی و سیاســی جهــان عمل کند.این 
معاهده شــامل طیف گسترده ای از همکاری ها از جمله توسعه میادین گازی و نفتی، 

ساخت خطوط لوله انتقال انرژی، ســرمایه گذاری مشترک در زیرساخت های انرژی 
و همچنین تبادل فناوری های پیشــرفته اســت. هدف از این توافق، ایجاد مســیری 
بــرای تقویت صادرات انرژی به بازارهای آســیایی، کاهش تأثیرات تحریم های غرب 
و همچنیــن تغییر معادلات قدرت در بازار جهانی انرژی است.کارشناســان معتقدند 
که این همکاری می تواند پیامدهای قابل توجهی داشــته باشد که می توان به توسعه 
زیرساخت ها،  تقویت تعاملات منطقه ای و  کاهش تأثیر تحریم ها اشاره کرد. ساخت 
خطوط لوله جدید میان ایران و روســیه می تواند مســیرهای تــازه ای برای انتقال 
انرژی به چین، هند و ســایر کشــورهای آســیایی ایجاد کند. همچنین این معاهده 
فرصت هایی برای توســعه همکاری های انرژی میان کشورهای منطقه اوراسیا فراهم 
می کند و محور جدیدی در بازار جهانی انرژی شــکل می دهد.با ادغام توانمندی های 
انرژی ایران و روســیه، ظرفیت مقابله با محدودیت های ناشــی از تحریم ها افزایش 
یافته و فرصت های جدیدی برای جذب ســرمایه گذاری خارجی ایجاد می شــود. در 

نهایت، این معاهده می تواند به شــکل گیری یک بلوک انرژی مستقل در برابر سلطه 
کشــورهای غربی بر بازارهای جهانی منجر شــود و اثرات ژئوپلیتیکی قابل توجهی 
در منطقه و جهان داشــته باشــد.در این رابطه مرتضی بهروزی فر - کارشناس ارشد 
حوزه انرژی به ایســنا گفت: روابط بین المللی ایران با کشــورهای دیگر قطعا گامی 
موثــر خواهد بود و می تواند نتایج مثبتی را به دنبال داشــته باشــد، چراکه یکی از 
نشــانه های قدرت یک کشور، ارتباطات بین المللی آن اســت اما اینکه اینگونه تصور 
شود که با توســعه ارتباط با روسیه تمام مشکلات حوزه انرژی برطرف میشود، نگاه 
درســتی نیســت. وی با تاکید بر اینکه تاثیرگذاری این اقدام در بخش های سیاسی 
متفــاوت خواهد بود امــا باتوجه به اینکه بنــده در این حوزه صاحب نظر نیســتم، 
نمی توانم در این رابطه نظری اعلام کنم، گفت: در موضوع انرژی، باید توجه داشــت 
که روســیه یکی از تولیدکنندگان نفت  و گاز دنیا است، اینکه تصور کنیم این کشور 
می تواند به ما کمک کند که صنعت نفت و گاز خود را توســعه دهیم خیلی منطقی 
نیست چراکه هیچ کشــوری علاقه ندارد برای خود رقیب ایجاد کند. این کارشناس 
حوزه انرژی افزود: البته می توان روی شــرکت های غیردولتی روســیه حساب کرد، 
توســعه ارتباط با این کشــور می تواند این موضوع را به غــرب منتقل کند که یک 
اتحاد صورت گرفته و همین مســاله امنیت انرژی را توســعه می دهد اما اینکه قرار 
باشــد تمام تخم  مرغ ها را در یک سبد قرار دهیم کار درستی نیست.همچنین محمد 
خطیبی - کارشــناس ارشد حوزه انرژی در این رابطه به ایسنا گفت: با اجرایی شدن 
بندهای معاهــده اخیر می توانیم شــاهد افزایش امنیت انرژی باشــیم ضمن اینکه 
اجرای این موضوع یک بازی دو ســر برد برای ایران و روسیه است. یکی از بندهای 
این معاهده واردات گاز از روســیه و صادرات مجدد آن اســت، این موضوع می تواند 
کمبودها را برطرف کند و صادرات نیز می تواند ارزآوری برای کشور داشته باشد.وی 
اظهار کرد: در صورت اجرای بندهای این معاهده می توانیم اثرات مثبت آن را شاهد 
باشــیم اما باید توجه داشت که اجرای قراردادها و معاهده ها نیازمند کار جدی است 
که بایــد مورد توجه قرار بگیرد، برای تحقق این بندهــا همانطور که رئیس جمهور 
اعلام کردند باید تیم های مختلف از هر دو طرف تشــکیل و موضوع به صورت جدی 
پیگیری و موانع آن برطرف شــود.خطیبی با بیان اینکه موضوع واردات گاز بی شک 
می توانــد در حوزه رفــع کمبودهای داخلی و صــادرات و ارزآوری به ما کمک کند 
و اثــرات مثبتی را برجای بگذارد، گفت: همســایگان ما تقاضای بیشــتری برای گاز 
دارنــد که در صورت تحقق این مســاله می توانیم اتفاقــات مثبتی را رقم بزنیم. اگر 
بتوانیــم بازارهایی را ایجاد کنیم که تا کنون راه آن باز نبوده اســت می توانیم در 
افزایش امنیت انرژی گام برداریم، تا کنون روســیه واردات گاز به ایران نداشــته 
اســت اما با تحقق این مســاله ایــران می تواند تبدیل به یک هاب انرژی شــود.به 
گفتــه وی این موضــوع می تواند در بخش های دیگر همچــون نفت و فراورده های 
نفتی نیز اجرایی شــود و و یک بازی دو ســر برد برای ایران و روسیه باشد چراکه 
هم بازارهای جدیدی ایجاد می شــود و هم امنیت انــرژی افزایش می یابد.معاهده 
انرژی ایران و روســیه، با وجود چالش های احتمالی در مسیر اجرا، پتانسیل بالایی 
برای تغییر معــادلات منطقه ای و جهانی در بازار انرژی دارد. این همکاری اگرچه 
به تنهایی راه حلی برای تمام مشــکلات حوزه انرژی نیســت، اما می تواند با تقویت 
امنیت انرژی، ایجــاد فرصت های جدید صادراتی و کاهــش تأثیر تحریم ها، گامی 
کلیدی برای هر دو کشــور باشــد. در نهایت، موفقیت ایــن توافق به اجرای دقیق 
و رفع موانع موجود بســتگی دارد؛ امری که نیازمند تلاش مســتمر و برنامه ریزی 

دقیق از سوی هر دو طرف است.

از مهم تریــن اخبار امــروز می توان به 
پیش فروش  نیمایــی،  ارز  خداحافظی 
آیفــون و ناکامی خریــداران و تغییر 
نرخ عــوارض ۵ آزادراه  دولتی اشــاره 
کرد که در صدر اخبــار اقتصادی قرار 
داشــتند.به گزارش ایسنا، ســامانه ارز 
نیمــا، که پــس از حدود هفت ســال 
فعالیت، امــروز )یکم بهمن ۱۴۰۳( به 
طور رسمی به کار خود پایان داد، دیگر 
مرجع معاملات ارزی صادرکنندگان و 
واردکنندگان نخواهد بود. از این پس، 
تمام معاملات ارزی در بازار ارز تجاری 
مرکز مبادله ایران انجام خواهد شــد. 
ایــن بازار به صورت توافقی بر اســاس 
عرضه و تقاضا قیمت گذاری می شــود 
و کشــف قیمت آن به صورت میانگین 
موزون معامــلات روز قبل خواهد بود.

سامانه نیما که از ســال ۱۳۹۶ ایجاد 
شــده بــود، در ابتــدا برای تســهیل 

و نظارت بر معاملات ارزی کشــور طراحی شــد. از شــهریورماه ۱۴۰۳، این سامانه به 
تدریج از فعالیت های ارزی کشــور خارج شــده و با ورود صادرکنندگان و شرکت های 
بزرگ مانند پتروشــیمی ها به بازار ارز تجاری، رونــد جایگزینی نیما با این بازار تکمیل 
شد.طبق آخرین گزارش ها، قیمت حواله دلار در بازار ارز تجاری ۶۶ هزار و ۶۰۰ تومان 
و اســکناس دلار ۶۸ هزار و ۵۰۰ تومان بوده است.دســت رد بــه آیفون ۱۴/ خریدارن 
چشــم انتظارمی توان گفت که خبر خداحافظی بــازار نیما یکی از مهم ترین اخبار امروز 
اداره اقتصادی ایســنا بود، اما خبر دیگری که می توان به آن اشــاره کرد این اســت که 
تاکنــون، بازرگانان نتوانســته اند آیفون های مدل ۱۴ به بالا را بــه صورت تجاری وارد 
کنند و در نتیجه، فروشــگاه های اینترنتی که شروع به پیش فروش این مدل ها کرده اند، 
احتمالا تخلف می کنند. این فروشــگاه ها یا در حال فروش کالاهای مســافری به جای 
تجاری هســتند، یا ممکن اســت از طریق رانت، ثبت ســفارش کرده اند. به گفته دبیر 
کنگــره موبایل ایران، هیچ کــس تاکنون نمی تواند آیفون را به صورت رســمی خرید و 
فروش کند.از ســوی دیگر، واردات تجاری آیفون هنوز با مشــکلاتی روبرو است. اگرچه 
کد تعرفه واردات باز شــده، اما به دلیل مشکلات فنی، هنوز سامانه ثبت سفارش برای 
واردکنندگان قابل دســترس نیست. بنابراین، هیچ آیفونی از طریق واردات تجاری وارد 
کشور نشده و آنچه که در بازارها به فروش می رسد، احتمالا از مسیر مسافری وارد شده 
که این نیز تخلف محسوب می شود. تغییر نرخ عوارض ۵ آزادراه  دولتی در این بین تغییر 
نــرخ عوارض پنج آزادراه نیز بین خبرهای اقتصادی جزو اخبار مهم بود، طبق این خبر  
از اول بهمن ماه، نرخ عوارض پنج آزادراه دولتی کشــور تغییر کرد. طبق مصوبه شورای 
اقتصاد، نرخ های جدید برای این آزادراه ها بدین شــرح است که  کرج - قزوین ۱۵ هزار 
تومان، تهران - قم ۱۵ هزار تومان، بندرعباس - شــهید رجایی ۸۵۰۰ تومان، قزوین - 
زنجان ۳۵ هزار تومان و تهران - ساوه ۲۰ هزار تومان تعیین شده است.این تغییرات به 
دلیل افزایش هزینه های پروژه های عمرانی و نگهداری آزادراه ها اعمال شــده است. در 
حالی که هزینه های تعمیر، ایمن سازی، و نگهداری این آزادراه ها به شدت افزایش یافته، 

نرخ جدید عــوارض می تواند نیمــی از این 
هزینه ها را پوشــش دهد. علاوه بر این، برای 
کاربران دائمی این آزادراه ها تخفیف هایی در 
نظر گرفته شــده است. همچنین خودروهای 
امــدادی از پرداخت عــوارض معاف خواهند 
بود.ایستادگی در مقابل ۸۹ حمله سایبری در 
حــوزه ارتباطات نیز خبری در حوزه حملات 
ســایبری منتشر شد، طبق آن در پاییز سال 
۱۴۰۳، بیش از ۸۹ درصد از حملات سایبری 
در ایران که هدفشان مختل کردن خدمات به 
مردم بود، با موفقیت دفع شــد. در این دوره، 
۵۷ هزار و ۲۱۸ حمله ســایبری شناسایی و 
مهار شــد. این حملات عمدتاً از کشورهای 
مختلف مانند روسیه، تایلند، و اندونزی انجام 
شــده اند. بیشــتر حملات به سمت خدمات 
اینترنتی و کسب وکارهای آنلاین بود. شرکت 
ارتباطات زیرســاخت با استفاده از تجهیزات 
بومی پیشــرفته، توانســت این تهدیدات را 
شناســایی و دفع کند. وابســتگی شدید به 
دانه های روغنی در حوزه تولید نیز خبری قابل توجه مربوط به دانه های روغنی منتشــر 
شد، در حال حاضر، بیش از ۹۰ درصد دانه های روغنی مورد نیاز کشور از طریق واردات 
تأمین می شــود، و تولید داخلی ســالانه حــدود ۱۰۰ هزار تن اســت. اما وزارت جهاد 
کشــاورزی برنامه ریزی کرده که این میزان را به بیش از ۳۰۰ هزار تن در ســال برساند 
و در آینده نزدیک، حدود ۷۰ درصد وابســتگی به واردات را کاهش دهد. برای تحقق 
این هدف، باید کشــت دانه های روغنی مانند کلزا و گلرنگ، که به منابع آبی کمتری 
نیاز دارند، افزایش یابد. همچنین، با بهبود بذرها و بهینه ســازی مکانیزاسیون، تلاش 
می شود تا این محصولات در کشور به صرفه تر و با کیفیت تر تولید شوند.تجدیدپذیرها 
امســال شــکوفا می شــوند در حوزه انرژی نیز مهم ترین خبر مربوط به تجدیدپذیرها 
و وعــده وزیر نیرو بود، او اعلام کرد که تا اوج بار مصرف برق تابســتان ســال آینده، 
ظرفیت تولید انرژی های تجدیدپذیر در کشــور به ۳۵۰۰ مگاوات می رسد. همچنین، 
وزارت نیرو در تلاش اســت تا زیرساخت های لازم برای تولید ۳۰ هزار مگاوات انرژی 
تجدیدپذیر تا پایان دولت چهاردهم را فراهم کند. وی به لزوم کاهش انتشــار گازهای 
گلخانه ای و استفاده بیشــتر از انرژی های تجدیدپذیر به عنوان یکی از راه های مقابله 
با تغییرات اقلیمی اشــاره کرد. و گفت که با احداث نیروگاه های تجدیدپذیر، از انتشار 
۸۴۱۰ تن گاز گلخانه ای جلوگیری شــده است.خبر آخر بسته اقتصادی ایسنا مربوط 
به آمریکا و تیک تاک می شــود، این اپلیکیشن پس از اظهارات ترامپ مبنی بر احیای 
دسترســی به آن در آمریکا، دوباره آنلاین شــد. ترامپ اعلام کرد که پس از بازگشت 
به قدرت، دسترســی بــه تیک تاک را از طریق یک جوینت ونچــر احیا خواهد کرد تا 
از سوءاســتفاده اطلاعاتی جلوگیری شــود. این اقدام پــس از تلاش های ترامپ برای 
نجــات تیک تاک از ممنوعیت هــای قبلی، انجام گرفت. تیک تــاک نیز از ترامپ برای 
فراهم کردن شــفافیت و احیای دسترســی به این سرویس تشــکر کرد. اما برخی از 
جمهوری خواهان مخالف این اقدام بودند و خواســتار قطــع ارتباط تیک تاک با چین 

برای ادامه فعالیت آن در آمریکا شدند.

مقایسه درآمد مالیاتی در ایران با 
کشورهای پیشرفته

یک کارشــناس اقتصادی گفت: در کشورهای توســعه یافته عموما ۹۰ درصد هزینه های جاری 
دولت ها از طریق مالیات تامین می شــود اما این رقم در ایــران با وجود آن که از ۴۰ درصد دهه 
۸۰ در حال حاضر به حدود ۵۶ درصد رسیده، فاصله معناداری تا رسیدن به درآمدهای پایدار به 
وسیله مالیات دارد.به گزارش ایسنا، یکی از کلیدی ترین حوزه ها برای تحول و پیشرفت اقتصادی 
در ایران مقوله مالیات اســت. مالیات عمده ترین منبع تأمین کننده مخارج دولت هاست. علاوه بر 
آن دولت با اخذ مالیات و جمع آوری و هدایت آن در جهت انجام ســرمایه گذاری های زیربنایی، 
نقش بســزایی را در توسعه اقتصادی ایفا می کند.تحقق شعار »بودجه بدون نفت«، کاهش سهم 
نفت در اقتصاد ایران و پایدارســازی درآمدهای کشور علاوه بر افزایش تاب آوری اقتصاد ایران در 
برابر تحریم ها، کاهش کسری بودجه، مدیریت تورم، تثبیت نرخ ارز، تثبیت رشد اقتصادی و بهبود 
معیشت عمومی را به دنبال خواهد داشت.در این خصوص با کامران زارعی ـ کارشناس مالیاتی - 
گفت وگو کردیم. او با اشاره به وابستگی چندین دهه ایران به نفت و درآمدهای نفتی خاطرنشان 
کرد: طراحی ساختار اقتصادی کشور بر این اساس موجب شده تا با شروع دهه ۹۰ شمسی و در 
پی تمرکز دشمن بر جنگ اقتصادی، دسترسی جمهوری اسلامی ایران به درآمدهای نفتی کاهش 
پیدا کند و اقتصاد ایران با تلاطم روبه رو شود که ضرورت عبور از این وضعیت و پایدارسازی اقتصاد 
و تحقق رشــد اقتصادی کشور بیش از پیش احساس شد.وی افزود: با بررسی آمارهای رسمی و 
مقایســه با کشورهای توسعه یافته شاهد یک عقب ماندگی قابل توجهی در حوزه مالیات و نظام 
مالیات ستانی هستیم. نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی)T/GDP(، نسبت مالیات به هزینه 
های جاری دولت و نسبت مالیات اشخاص حقوقی از کل منابع مالیاتی شاخص هایی هستند که 
می تواند یک نمای کلی از وضعیت مالیات ستانی در ایران را نشان دهد.زارعی تاکید کرد: نسبت 
مالیات به تولید ناخالص داخلی)T/GDP( به عنوان یک شاخص مهم جهت تحلیل سیاست گذاری 
اقتصادی شــناخته می شود. با توجه به تغییرات سالانه ســطح قیمت ها )تورم( و اندازه حقیقی 
اقتصاد، برای ارزیابی درآمدهای مالیاتی باید از شاخصی استفاده شود که نسبت به این دو تغییر 
خنثی باشد. بانک جهانی نسبت ۱۵ درصدی مالیات به تولید ناخالص داخلی را شرط لازم برای 
توسعه پایدار و مطلوب یک کشور می داند. براساس آمارهای منتشر شده از نسبت مالیات به تولید 
ناخالص داخلی در کشورهای عضو سازمان همکاری و توسعه اقتصادی )OECD(نشان می دهد 
که دانمارک با نســبت ۴۶.۹ درصد، فرانسه با نسبت ۴۵.۱ درصد، اتریش با نسبت ۴۳.۵ درصد، 
ایتالیا با نسبت ۴۳.۳ درصد  و فنلاند با نسبت ۴۳ درصد به ترتیب کشورهای با بالاترین نسبت 
مالیاتی هســتند.  این کارشناس اقتصادی با اشاره به نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی در 
دهه ۸۰ شمســی یادآور شد: با بررســی آمارهای وصولی مالیات از سال ۱۳۸۴ و مقایسه آن با 
تولید ناخالص داخلی شاهد عقب ماندگی بسیار شدیدی در این حوزه هستیم به صورتی که در 
ســال ۱۳۸۴ این نسبت ۶.۸ درصد بوده و با شیب ملایمی در سال ۱۳۹۶ به ۸.۴ درصد رسیده 
و پس از آن نســبت درآمدهای مالیاتی به تولید ناخالص داخلی روندی نزولی را طی کرده و در 
سال ۱۴۰۰ به ۵.۸ درصد رسیده است. از سال ۱۴۰۱ این نسبت روندی نسبتا افزایشی در پیش 
گرفته و به ۷.۲ درصد رســیده است که علی رغم رشد قابل توجه درآمدهای مالیاتی  و رسیدن 
به ۸۱۰ هزار میلیارد تومان در ســال ۱۴۰۲ همچنان با متوســط جهانی که ۱۴ درصد است که 
فاصله بسیاری دارد.وی تصریح کرد: برنامه هفتم پیشرفت جمهوری اسلامی ایران نیز بر افزایش 
درآمدهای مالیاتی و رسیدن ســهم مالیات از اعتبارات هزینه ای به ۸۰ درصد تاکید دارد. طبق 
بند )۴( سیاســت های کلی برنامه هفتم پیشرفت، تحول نظام مالیاتی می بایست به سمت تبدیل 
مالیات به منبع اصلی تأمین بودجه جاری دولت باشــد. ماده )۲۶( قانون برنامه هفتم پیشرفت 
نیز به دستیابی به نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی ۱۰ درصدی در انتهای سال های برنامه 

)۱۴۰۷( اشاره می کند.

محققان دانشگاه شریف ارائه کردند

فناوری شیرین سازی آب با قابلیت 
تولید انرژی

پژوهشــگران دانشگاه صنعتی شــریف موفق به طراحی سیســتم نوآورانه ای شده اند که 
عملکــرد دوگانــه دارد. در این فناوری خالص ســازی آب به همراه تولیــد انرژی برق به 
صــورت همزمان صورت می گیرد.به گزارش ایســنا، در این روش نمک ســدیم کلرید با 
بیشــترین فراوانی در بین عوامل شــوری آب به صورت گزینشــی از آب خارج شده و به 
صــورت همزمان انرژی مورد نیاز برای روشــن کردن LEDهــای مختلف در هنگام بازیابی 
سیســتم تولید می شود. این فرآیند با استفاده از نانومواد صورت می گیرد.روش یون زدایی 
خازنی به شیرین ســازی آب با حذف نمک هــا و آلاینده های مختلف از آن به صورت یون 
با کمک فرآیند الکتروشــیمیایی گفته می شــود. در این روش تجمع آلاینده های مختلف 
به صورت یون و در اثر اعمال پتانســیل به الکترودهای یک ســل ابرخازن الکتروشیمیایی 
اتفــاق می افتد. اخیرا در کنــار این قابلیت امکان تولید انــرژی از طریق بازیابی یون های 
تجمع یافته در سطح ابرخازن ها در چرخه  واجذب به مزایای این روش افزوده شده است. 
ایــن روش به عنوان یــک روش کار آمد و کم هزینه  شیرین ســازی آب در جهان مطرح 
شده است و راه حل جدیدی برای مواجهه با حل بحران امروزی آب و انرژی ارائه می کند.

در این راســتا پژوهشگران دانشکده  شیمی دانشــگاه صنعتی شریف موفق به طراحی یک 
سیســتم نوآورانه با عملکرد دو گانه  فوق العاده در خالص سازی آب از نمک سدیم کلرید با 
بیشــترین فراوانی در بین عوامل شــوری آب به صورت گزینشی توام با تولید انرژی مورد 
نیاز برای روشــن کردن LEDهای مختلف در هنگام بازیابی سیستم شده اند. نانو مواد ویژه 
ســنتز شــده در این پژوهش در کنار طراحی منحصر به فرد در تولید انرژی از آب نمک 
و همچنین کم هزینه و دوســت دار محیط زیســت بودن این فناوری، قابلیت های خاصی 
به این پژوهش داده اســت.نتایج این پروژه که توسط ســعید شاهرخیان، استاد دانشکده 
شــیمی دانشگاه صنعتی شریف و تیم تحقیقاتی وی انجام شده، در قالب مقاله ای با عنوان 
در نشــریه Materials Chemistry A به چاپ رسیده و در دســترس پژوهشگران قرار 
گرفته اســت.پیش از این نیز این گروه، پژوهشــی بر روی آب دریا و جداسازی یون های 
 Acs مختلــف از نمونــه آب خلیج فارس انجــام داده بودند که نتایج آن نیــز در مجله

Applied Materials & Interfaces منتشر شد.

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی اهواز:

بحران ناترازی انرژی در خوزستان 
جدی است

ایسنا/خوزستان رئیس کمیسیون کشاورزی 
اتاق بازرگانی اهواز با تاکید بر اینکه ناترازی 
انرژی در خوزســتان به یک بحران جدی 
تبدیل شــده اســت، گفت: دولــت باید با 
مشارکت بخش خصوصی در خصوص این 
چالش چاره اندیشی کند.حمید رضا مستانی 
امروز اول بهمن ماه در نشست کمیسیون 
کشاورزی اتاق بازرگانی اهواز که با حضور 
جمعی از فعالان عرصه کشاورزی، شیلات 
و آبزری پروری اســتان برگزار شد، اظهارکرد: موضوع بحران انرژی در نشست های متعدد اتاق 
بازرگانی ایران، کمیسیون کشاورزی این اتاق و انجمن کارآفرینان ایران بررسی شده است.وی 
افزود: با توجه به تاکید رییس جمهور مبنی بر مدیریت بحران ناترازی انرژی در ســال آینده، 
مطابق برنامه هفتم توســعه، الزاماتی برای صنایع در نظر گرفته شده که بخشی از برق مورد 
نیاز باید توسط صنایع تامین شود.مستانی ادامه داد: اکنون در بخش کشاورزی یک شرکت در 
حوزه انرژی تاسیس شده که به دنبال دریافت پروانه احداث نیروگاه خورشیدی۶۰۰ کیلوواتی 
اســت تا برق مورد نیاز در این بخش، تامین شــود و قرار است علاوه بر تولید، بخشی از برق 
تولید شــده نیز در بورس سبز عرضه شود.وی بیان کرد: با توجه به اینکه مصرف ما در بخش 
کشــاورزی و آبزی پروری تنها حدود ۱۵۰ کیلووات است باقی آن بر اساس نرخ روز در بورس 
ســبز عرضه می شود و درآمدزایی مناسبی خواهد داشت.عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
اهواز با اشــاره به اینکه دولت تســهیلات ویژه ای را در حوزه احداث سامانه  انرژی های تجدید 
پذیر ارائه می کند، گفت: این تســهیلات از ۲ منبع صندوق توسعه ملی و خط اعتباری دولت 
چین برای تولیدکنندگان برق پیش بینی شده است.وی افزود: سال آینده بحران ناترازی انرژی 
جدی اســت و باید به سمت تولید برق برویم.همچنین محسن امانی نایب رئیس کمیسیون 
کشاورزی اتاق بازرگانی اهواز گفت: همواره بخش آبزیان از بخش های پیشرو بوده و ارز آوری 
خوبی برای کشــور دارد.وی افزود: اتاق بازرگانی، پارلمان بخش خصوصی است که دبیرخانه 
شــورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی در آن مســتقر است. مصوبات این شورا قابلیت 
اجرایی دارد که بررســی و پیگیری چالش های حوزه کســب و کار از جمله کارکردهای آن 
محســوب می شود.وی بیان کرد: معضلات و مشــکلات بخش آبزی پروری در شاخه ناترازی 
انرژی موارد متعددی دارد که باید با اســتفاده از ظرفیت شــورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی، برنامه ریزی اصولی برای کاهش مشکلات در دستور کار قرار گیرد.صفدر پیرمرادی 
نایب رئیس دوم اتاق بازرگانی اهواز در بخش دیگری از این نشست گفت: در تابستان امسال 
تنها روزهای شنبه با قطعی برق صنایع مواجه بودیم اما اکنون روزهای سه شنبه نیز به قطعی 
برق اضافه شده که مشکلات متعددی را برای ما ایجاد کرده است .وی افزود: دولت نیاز است 
برای مشــکل قطعی برق صنایع فکر اساسی داشته باشد که احداث نیروگاه خورشیدی یکی 
از راه های موثر برای جبران خســارت ها اســت اما باید تسهیلات مناسبی به بخش خصوصی 
اختصاص داده شــود.همچنین حمید مهاوی عضو هیات نمایندگان اتاق اهواز در این نشست 
بیان کرد: مشکلات ناترازی برق از جمله مشکلات اصلی کل کشور است که هم مصارف خانگی 
و هم صنایع را درگیر کرده است.وی افزود: دولت به دنبال این است که بخش خصوصی به فکر 
احداث نیروگاه های تولید برق باشــند اما یک بهره بردار و آبزی پرور مسئولیت های سنگینی را 
بر عهده دارد و تنها با دریافت تسهیلات ویژه می تواند علاوه بر مسئولیت های خود، در زمینه 
احداث نیروگاه نیز سرمایه گذاری کند.مهاوی خاطر نشان کرد: ناترازی انرژی خسارات سنگینی 
را در سال.های اخیر به صنایع وارد کرده و بر اساس آماری که ارایه شده است در سال ۱۴۰۲ 
تولیــد ناخالص داخلی ۴۲۸ میلیارد دلار بوده که به آن حدود ۶ میلیارد دلار خســارت وارد 
شده است و خوزستان نیز از این خسارت ها سهم داشته و باید برای این مساله فکری کرد.

وزیر جهاد کشــاورزی گفت: ایران و چین می توانند با فعال سازی اقتصاد دریامحور و تعامل مشترک در حوزه کشاورزی و امنیت غذایی، بازار 
بزرگی را برای مشتریان داخلی و بین المللی ایجاد کنند.به گزارش ایسنا، غلامرضا نوری قزلجه با تبریک سال نوی چینی به مردم و دولت چین، 
اظهار کرد: ارتباط تاریخی دو ملت، کارکردهای فرهنگی مشــابه را در روابط و آداب و رســوم دو کشور پدیدآورده است که عید بهاره چینی و 
نوروز باستانی از مشترکات فرهنگی دو کشور است.وی ادامه داد: ایران و چین در روابط تمدنی و تاریخی و در مراودات سیاسی معاصر از پشتیبانی یکدیگر بهره مند شده اند، این روابط 
حسنه سیاسی ریشه در ارتباط اقتصادی و تجاری و منافع مشترک دو ملت دارد.وزیر جهاد کشاورزی گفت: ایران پس از انقلاب در معادلات سیاسی منطقه نقش پررنگی دارد و بازیگر 
فعال و اثرگذار در منطقه غرب آسیا است. نوری قزلجه دسترسی به آب های آزاد و قرارگیری ایران در شاهراه ابریشم و کریدور شمال - جنوب را مزیت ژئوپلتیک ایران دانست و تاکید کرد: 
جمهوری اسلامی ایران به سبب برخورداری از جایگاه و موقعیت استراتژیک، از مزیت راهبردی در حوزه حمل و نقل بین المللی برخوردار است و به عنوان پل ارتباطی شرق و غرب است.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت، وی در پایان گفت: ایران و چین می توانند با فعال ســازی اقتصاد دریامحور، تعامل مشــترک در حوزه کشاورزی، امنیت غذایی، بازار بزرگی را برای 
مشتریان داخلی و بین المللی ایجاد کنند.

نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی مشارکت مردم در تولید را امر ضروری خواند و گفت: باید دولت و مجلس انگیزه  و مشوق 
تولید را افزایش دهند تا سرمایه گذاران به سمت تولید جذب شوند.فریدون همتی در گفت وگو با ایسنا، در ارزیابی از عملکرد دستگاه ها در تحقق شعار 
جهش تولید با مشــارکت مردم گفت: یکی از الزامات جهش تولید، ایجاد انگیزه و مشوق های لازم برای جذب سرمایه گذاران است. در این راستا باید 
دولت راه را برای مشارکت مردم در تولید هموار کند.نماینده مردم ایلام در مجلس با تاکید بر لزوم تسریع در صدور مجوزهای کسب وکار گفت: در 
صورت وجود مشــوق های لازم و تســهیل صدور مجوزهای کسب و کار، مردم  هم در عرصه تولید سرمایه گذاری می کنند.این نماینده مجلس شورای 
اســلامی با بیان اینکه خلاء قانونی برای تحقق شــعار سال وجود ندارد، افزود: اینکه شعار سال به خوبی اجرا نشده ناشی از عمل نکردن دستگاه های 
اجرایی به تعهدات قانونی خود اســت همچنین مردم و ســرمایه گذاران تمایلی به ســرمایه گذاری ندارند که آن هم ناشی از پرسود و فعال بودن بازار 
دلالی در کشور است.همتی تاکید کرد: لازم است دولت و مجلس انگیزه  و مشوق تولید را افزایش دهند تا سرمایه گذاران به سمت تولید جذب شوند.

وزیر جهاد کشاورزی:

اقتصاد دریامحور بازار کشاورزی ایران و چین را گسترش 
می دهد

همتی: دولت و مجلس انگیزه های تولید را برای سرمایه گذاران 
افزایش دهند

فصل جدیدی در بازار ارز ایران
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مهندســان يكى از شــركت هاى فناور ربات هاى بازرس زير سطحى با 
اهدافى چون اكتشــافات نفتى، كشف اجساد و اجسام و كنترل خطوط 
انتقال تا عمق 100 مترى را عرضــه كردند. محمدجواد غزنوى، مدير 
عامل اين شركت فناور در گفت وگو با ايسنا، تمركز تحقيقاتى تيم اين 
شركت را طراحى و ساخت زير ســطحى ها و ربات هاى بازرس  عنوان 
كرد و گفت: در اين راســتا توانســتيم اولين ربات زير سطحى با عنوان 
AEREMIS X را بــا 6 درجــه آزادى و عملكرد كاملا اتوماتيك طراحى 
كنيم و بسازيم. غزنوى ادامه داد: اين ربات قابليت مانور 6 درجه آزادى 
در مدت 45 دقيقه را دارد و زمان شارژ باترى هاى آن يك ساعت و 25 
دقيقه اســت. وى ماموريت اين ربات زير ســطحى را نظارت و بازرسى 
عنوان كرد و ادامه داد: اين ربات طبق ماموريت هايى كه در حال حاضر 
براى آن تعريف شــده است،  مى تواند فرايند بازرسى خطوط لوله براى  
مناطقى را كه دسترسى براى غواصان دشوار است و يا سلامتى غواصان 
به خطر بيفتند، اجرايى كند. مدير عامل اين شــركت خاطر نشان كرد: 
اين ربات با هزينه يك چهارم ارســال غواص، عمليات بازرسى خطوط 
انتقال و همچنين عيب يابى را انجام مى دهد. وى با تاكيد بر اينكه اين 
ربات در اعماق مختلف براى بازرســى توربين هاى بادى قابل استفاده 
اســت،  اظهار كرد: اين ربات براى عمق 100 متر طراحى شــده است. 
مجرى طرح، بهره گيرى از هوش مصنوعى و شناســايى هر گونه ترك 
خوردگى و نقشــه سازى ســه بعدى، قابليت مانور در سطح شناورى و 
غوطــه ورى در عمق 100 متر، اســتفاده از بازوى مكانيكى براى نمونه 
بردارى، كنترل خودكار و اتوناموس، كنترل دستى و كنترل و مانور از راه 
دور را از قابليت هاى ديگر اين ربات ذكر كرد.  غزنوى در خصوص تجارى 
سازى اين ربات بازرس زير سطحى گفت: نمونه دوم اين ربات كه نمونه 
اقتصادى اين ربات به شــمار مى رود را ساختيم كه تجارى سازى شده 
اســت. وى انجام اكتشاف نفت را از ديگر كاربردهاى اين ربات دانست و 
افزود: اين ربات با هزينه و زمان كمترى عمليات مربوط به اكتشاف نفت 
 Real time را انجام مى دهد؛ چرا كه اين ربات مى تواند تصاوير را به صورت
براى كارفرما ارسال كند. غزنوى اضافه كرد: كمك و حصول اطمينان از 
ايمنى و سلامت غواصان، جمع آورى اطلاعات مربوط به محيط زيست، 
شيلات و اقيانوس شناسى،  نقشه بردارى، پاك سازى قطعات و مصالح 
مخروبه و كشف و نجات اجساد و اجسام زير دريا از ديگر كاربردهاى زير 
سطحى اين ربات است. مدير عامل اين شركت، با بيان اينكه اين ربات 
كاربردهايى بر روى خشكى نيز دارد، در اين باره توضيح داد: از اين ربات 
مى توان در تونل هاى خطرناك و طولانى آبى اطراف سدهاى عظيم، قرار 
داشتن مناطقى كه در جريان رودخانه هاى متلاطم و خروشان قرار دارند 
و بازرســى پايه پل ها، بازديد از بدنه و دريچه سدها و بازرسى از درون 

خطوط لوله انتقال با قطر زياد بهره برد.

نشســت «تعليق در زمان حال» پيرامون نمايشگاه گروهى مجسمه معلق، روز 
جمعه 19 خرداد ســاعت 16 در گالرى شــميس برگزارشد. به گزارش ايسنا، 
نشست تخصصى «تعليق در زمان حال» با بررسى كانسپت در مجسمه سازى 
روز جمعه، 19 خرداد در گالرى شميس برگزار شد.در اين نشست كه كانسپت 
در مجسمه سازى موضوع آن است، كامبيز صبرى و فخرالدين كاكاوند سخنرانى 
كردند.. نمايشگاه «معلق» از 12 خرداد تا 2 تير در گالرى شميس برقرار است 
و آثــار جهانبخش اميربيگى، بهمن چگنى، مهرانگيز شــفيعى، فرزانه عبدلى، 
مصطفى محسنى، فاطمه موســوى، فرهاد رضايى، بهجو سالار محمدى، سودا 
علوى و فخرالدين كاكاوند به نمايش درآمده است. در متن استيتمنت نمايشگاه 
«معلق» آمده است: «بازه هايى در تاريخ حيات اجتماعى وجود دارند كه در آن ها 
گويى ســنگ روى سنگ بند نمى شود؛ همه چيز يا بسيارى چيزها به صورتى 
متراكم، انباشت و در تأثيرگذارى متقابل دچار دگرگونى و دگرديسى مى شوند.

ساخت ربات بازرس مبتنى 
بر هوش مصنوعى

مجسمه هاى معلق بررسى مى شوند

گنجينه

ورزشی

تخت گاز

از ھر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

فضاى حقيقى در تسخير فضاى مجازى!

مقايسه چانگان يونى تى و لامارى ايما
چانگان در ســال 2020 كراس اوور جديد خود به نام يونى  تــى (UNI-T) را معرفى كرد. خودرويى كه فصل تازه اى از طراحى و 
نوآورى را در اين شــركت گشود. حالا اين خودرو توسط ســايپا به بازار ايران رسيده است. اين خودرو اولين محصول از خانوادهٔ 
جديد UNI چانگان اســت كه در زبان چينى Yinli به معناى جاذبه خوانده مى شود. يونى  تى نه تنها از زبان طراحى كاملاً جديد 
چانگان و كابين خانوادگى برخوردار است بلكه به سيستم هاى هوشمند جديد و پيشرانهٔ موسوم به نهنگ آبى چانگان هم مجهز 
شده كه با استانداردهاى آلايندگى 6b-CN چين مطابقت دارد. اين خودرو قرار است توسط سايپا وارد بازار خودروى كشور شود 
كه در اين صورت يكى متمايزترين كراس اوورهاى چينى چند ســال اخير خواهد بود. در ســمت ديگر لامارى ايما را داريم كه 
توسط شركت آرين پارس موتور مونتاژ مى شود. اين خودرو كراس اوورى ميان سايز از شركت دانگ فنگ است كه چند ماهى از 
عرضه آن مى گذرد و در اين مدت بازخوردهاى خوبى را دريافت كرده است. ايما از طراحى متمايزى سود مى برد و يكى از نقاط 
قوت آن را مى توان پيشرانه پرقدرت دانست. ظاهراً، برند لامارى مخصوص بازار ايران و محصولات دانگ فنگ خواهد بود. اولين 
 T5 است كه سال 2020 معرفى شده بود. حتى در كشور چين هم EVO T5 مدل از اين سرى با نام ايما، نسخه اى از خودروى

EVO با برند فورتينگ از زيرمجموعه هاى دانگ فنگ، عرضه مى شود.

ماركا مدعى شد: هازارد در انديشه خداحافظى از فوتبال
روزنامه ماركا مدعى شد كه ادن هازارد در انديشه خداحافظى از فوتبال است. به گزارش ايسنا، ادن هازارد در اوج دوران فوتبالى 
خود به رئال مادريد پيوست. اين ستاره بلژيكى سال 2019 پيراهن رئال مادريد را بر تن كرد اما نمايش نااميدكننده اى داشت و 
آسيب ديدگى هاى پياپى و زياد او را به بازيكنى فراموش شده در رئال تبديل كرد. با آن كه پيش بينى مى شد هازارد تابستان سال 
جارى رئال را ترك كند و راهى تيم ديگرى شود اما روزنامه ماركا مدعى شده است اين ستاره بلژيكى به خاطر آسيب ديدگى هاى 
زياد قصد خداحافظى از فوتبال را دارد. اين خبر عجيب يا شــايد بعيد به نظر مى رســد؛ چرا كه او تنها 32 ســال ســن دارد و 
پيشــنهادهاى زيادى در تابستان خواهد داشت. آن چه روشن است اين است كه او جايى در تفكرات آنچلوتى ندارد؛ مگر اينكه 

جدايى بازيكنانى مانند آسنسيو و بنزما باعث شود كه كارلتو تغيير نظر بدهد.
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پیشنھاد

چھره روز

كمى قبل از خوشبختى
كمى قبل از خوشبختى كتابى است كه در سال 2013 
توانســت برنده ى جايزه ى خانه ى مطبوعات فرانســه 
شود. اين كتاب، دومين، مهم ترين و موفق ترين رمان 

نويسنده معاصر يعنى انيس لوديگ است.
سطر به ســطر كتاب كمى قبل از خوشبختى سرشار 
از احساســى ناب، طنزى لطيف و از همه مهم تر درس 
هايى براى زندگى اســت كه نگاه خواننده به زندگى را 
براى هميشــه تغيير مى دهد. روزنامه ى معتبر فيگارو 
در مورد رمــان كمى قبل از خوشــبختى چنين مى 
گويد:كمى قبل از خوشــبختى به كتاب هاى تصنعى 
كه به زور ســعى دارند افكار منفى خوانندگان شان را 
تغيير دهند، شباهتى ندارد. مطالعه ى اين رمان درست 
مثل زندگى كردن يك داســتان واقعى است.در قسمتى از پشت جلد رمان كمى قبل از خوشبختى 
هم جمله از متن كتاب آمده اســت: هيچ وقت تسليم نشو. شــايد آن زمان كه تسليم مى شوى، دو 
ثانيه پيش از معجزه باشد� يك روز پيرمردى كه به تازگى همسرش او را ترك كرده وارد فروشگاهى 
مى شود و از دخترك تحويلدار مى خواهد تا با او ناهار بخورد. آميزه اى از خشم و شرم و عصبيت به 
خواننده تزريق مى شود. چيزى نمى گذرد كه پيرمرد از دختر جوان كه مادر بيست ساله ى يك پسر 
كوچولوى موطلايى است، مى خواهد تا تعطيلاتش را با پيرمرد و پسرش در انگلستان بگذراند.خواننده 
از جسارت و شهامت دخترك در پذيرفتن چنين پيشنهادى شوكه مى شود، اما از سويى در دل دعا 
مى كند دخترك پيشنهاد را بپذيرد تا براى قضاوتش در مورد شخصيت پيرمرد، مهر تاييدى يا دليل 
ردى بيابد. اين سفر سرآغازِ ماجراهاى كتاب است. ماجراهايى كه پيوند مى دهد، پيوندها را مى گسلد 

و بيم و اميد را مى چشاند. درست مثل زندگى!

على اكبر صادقى
يكى از پــركار ترين نقاشــان ايرانى، آقــاى على اكبر 
صادقى هســتند. او متولد ســال 1316 در شهر تهران 
اســت. على اكبر صادقى در زمينه هاى مختلف نقاشى 
كار كرده است به عنوان مثال او در ساخت پوستر فيلم، 
طراحى بسته بندى و جلد كتاب ها و گرافيك تبليغاتى 
كارهاى زيادى از خود به جاى گذاشته است. در اصل او 
در حوزه سورئاليسم ايرانى نقاشى مى كند و بيشتر آثار 
او حاوى اســاطير ايرانى و نمايش دهنده فرهنگ ايران 
اســت. على اكبر صادقى از 5 سالگى كار نقاشى را آغاز 
نمــود. دوران ابتدائى را با موفقيت به اتمام رســاند ولى 
در دوره دبيرستان توجهش بيشتر متوجه نقاشى بود و 
به درسهاى ديگر زياد اهميتى نمى داد. در همين دوران 
بود كه در يك مغازه لوازم التحرير به خاطر اين كه وســائل نقاشى مى فروخت، به عنوان شاگرد شروع 
به كار كرد. در در دوران دبيرســتان زير نظر آواك هايراپتيان نقاشى آبرنگ را آموخت. در سال 1337 
در دانشــكده هنرهاى زيباى دانشــگاه تهران تحصيل خود را ادامه داد. ســپس در سال 1338 سبك 
ويژه اى را در هنر ويتراى يا شيشــه بند منقوش با حال و هواى ســبك ايرانى ابداع كرد. او ســال ها به 
شيوه هاى گوناگون در زمينه هاى مختلف نقاشى همچون ساختن پوستر فيلم، گرافيك تبليغاتى، طراحى 
بســته بندى و جلد كتاب كار كرد. صادقى پس از پايان تحصيل از دانشــكده هنرهاى زيبا به پيشنهاد 
كانون پرورش فكرى كودكان و نوجوانان دســت به ســاخت چند فيلم نقاشى متحرك زد. وى فعاليت 
هنرى را سال 1350 در كانون پرورش فكرى كودكان و نوجوانان با فيلم نقاشى متحرك به نام «هفت 
شــهر» آغاز كرد و براى اين ســازمان چند كتاب را تصويرسازى كرد. او در اين هنگام در زمينه نقاشى 

متحرك، تصويرگرى كتاب، نقاشى آبرنگ و رنگ و روغن چيره دست بود.

فرھنگ

پژوهشكده حفاظت و مرمت آثار تاريخى ـ فرهنگى 
هشدار داد. پژوهشكده حفاظت و مرمت آثار تاريخى 
ـ فرهنگى با اين هشــدار كه آثار باستانى و تاريخى 
در مخازن و ويترين هــاى موزه ها، در معرض خطر و 
آســيب ها و خوردگى هاى جدى هســتند، از اجراى 
طرحــى با هدف بهبود كيفيت ســاخت ويترين ها و 
كابينت هاى موزه اى خبر داد. به گزارش ايسنا، سميه 
كاظمى دهقى، مجرى طرح «بررسى كيفيت مواد و 
مصالح مورد استفاده در ساخت ويترين و كابينت هاى 
موزه اى» و مســؤول آزمايشگاه شــيمى پژوهشكده 
حفاظــت و مرمت آثــار تاريخى ـ فرهنگــى، با اين 
يادآورى كه در 30 سال گذشته دانشمندانِ حفاظت 
در موزه بريتانيا، پيشــگامان جهانى در پژوهش روى 
منابع و اثرات توليدكننده گازهاى گلخانه اى در سيستم هاى مخازن و ويترين هاى موزه ها بوده اند، 
گفت:  به طوركلى اشــياء ارزشمند ممكن است در يك محفظه مانندِ يك كابينت يا ويترين قرار 
بگيرد كه اين امر بيشتر براى بهبود امنيت فيزيكى شامل سرقت و گردوغبار است كه در صورت 
لزوم، تهويه زيســت محيطى نيز انجام مى شود. با اين حال ســهواً ممكن است با توجه به انتشار 
گازهاى مضر در مخازن نگهدارى يا ويترين ها، شــىء در معرض خطر و آســيب هاى (خوردگى) 
جدى قرار داشته باشد. او اظهار كرد: برخى از مواد مورد استفاده در ويترين ها يا تجهيزات انباردارى 
(مخازن نگهدارى) مى توانند تركيبات فرارى منتشــر كنند كه اين تركيبات باعث ايجاد تغييرات 
آسيب رسان و تشكيل مواد خاصى در اشياء هنرى مى شوند. از اين رو پيش از استفاده از يك ماده 
جديد به ويژه دريك محيط بسته، مانند يك ويترين يا مخزن نگهدارى، اطمينان از اين موضوع كه 

اين مواد به طور بالقوه تركيبات  فرار مخرب منتشر نمى كنند بسيار حائز اهميت است.

خطر در كمين آثار باستانى و هنرى موزه هاست

چهار شنبه 03 بهمن 1403  21 رجب 1446  22 ژانویه 2025

    سال بیستم    شماره  5598

پیشنهاد نجومی ناپولی به ستاره شیاطین سرخ
ناپولی حاضر است که برای نهایی کردن انتقال گارناچو ۶۰ میلیون یورو به منچستریونایتد پرداخت کند.به گزارش ایسنا، ناپولی صدرنشین جدول رقابت های سری A بعد از 
جدایی خویچا کواراتسخلیا روی ستاره آرژانتینی منچستریونایتد دست گذاشته است. آنتونیو کونته اصرار به جذب این بازیکن جوان دارد. روزنامه کوریره دلو اسپورت اعلام 
کرد که باشگاه ناپولی برای جذب گارناچو پیشنهاد ۵۰ میلیون یورویی به منچستریونایتد ارائه داد که باشگاه انگلیسی این پیشنهاد را رد کرد. طبق اعلام این روزنامه ایتالیایی 
ناپولی دست بردار گارناچو نشده است و مدیریت این باشگاه این رقم را به ۶۰ میلیون یورو افزایش می دهد با این امید که بتواند این ستاره آرژانتینی را جذب کند.ناپولی فصل 
قبل هم توانست اسکات مک تامینای را از منچستریونایتد جذب کند که این بازیکن عملکرد درخشانی در ترکیب تیم محبوب ناپل داشته است. حال سران ناپولی امیدوارند 
که برای پرکردن جای خالی کواراتسخلیا که راهی پاری سن ژرمن شد با گارناچو قرارداد امضا کنند. گارناچو تا سال ۲۰۲۸ با منچستریونایتد قرارداد دارد. این بازیکن آرژانتینی 

در ۱۱۸ بازی که برای شیاطین سرخ به میدان رفته ۲۳ گل به ثمر رسانده و ۱۴ پاس گل هم داده است.
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کارگاه  های تولیدی حمایتی 
کارداون محمد حسین

 مؤسس و مسئول فنی: سرکار  خانم بهنوش کیانی شاد. 

هدف از فعالیت کارگاه  های تولیدی حمایتی کارداون محمد 
حسین  فرهنگی و هنری، آموزشی  ، کارآفرینی و اشتغال می 
حسین  محمد  کارداون  حمایتی  تولیدی  کارگاه  های  باشد. 
کشور  بهزیستی  سازمان  از  مجوز  با   ۱۴۰۳ ماه  مرداد  از 
مرکز:  با کد  تهران  استان  بهزیستی  اداره کل  نظارت  وتحت 
۱۰۶۳۴۲۵۶ و با مدیریت بخش غیر دولتی افتتاح شد. کارگاه 
گونه ای  به  حسین  محمد  کارداون  حمایتی  تولیدی   های 
کنند  کمک  داون  سندروم  با  افراد  به  که  شده است  طراحی 
تا مهارت های جدیدی یاد بگیرند و توانمندی هایشان را ارتقاء 
دهند .در این کارگاه ها فعالیت های متنوعی مانند قالی بافی، 
کاشی کاری، نمد و چرم دوزی، نقاشی طراحی ، خیاطی  و 
مهارت های اجتماعی ارائه می شود. که به این عزیزان فرصت 
تقویت  و  کشف  را  خود  استعدادهای  و  قابلیت ها  تا  می دهد 
بهره مند  مستمر  راهنمای  و  از حمایت  حال  عین  در  نمایند 
اعتماد  با  افراد  این  که  است  این  ما  اهداف  دیگر  از  شوند.  
داشته  استقلال  و  یابند  حضور  جامعه  در  بیشتری  نفس  به 
باشند .این کارگاه های تولیدی غیر انتفاعي و مستقل است. 
فرصتی  کارگاه ها  این  در  داون  سندروم  عزیزان  نام  ثبت  با 
اجتماعی  و  فنی  مهارت های  دستی  هنرهای  یادگیری  برای 
از محبت  پر  ایجاد محیطی  ما  دیگر هدف  و  خواهند داشت 
و پیشرفت برای این عزیزان است. مدیریت ارتباطات و روابط 
عمومی کارگاه های تولیدی حمایتی کارداون  محمدحسین 
فعالیت  که   باشد  می  باوند  محمدعلی  مهندس  نظر  زیر 
های  بسیاری برای رشد و تکامل این مجموعه انجام می دهد،.

ارزش های اخلاقی و دینی نقش مهمی 
در شکل گیری آینده جامعه دارند

یافته های موج سوم پیمایش ملی دین داری در نشستی تخصصی با حضور 
جامعه شناسان و جمعی از علاقه مندان به حوزه علوم اجتماعی مورد نقد و 
بررســی قرار گرفت.به گزارش خبرگزاری مهر، اولین نشست تخصصی در 
حــوزه تحولات دین داری به همت گــروه پژوهش مرکز رصد بینا با حضور 
محمدرضا طالبان، عضو هیئت علمی پژوهشکده امام خمینی )ره( و انقلاب 
اســلامی و عباس کاظمی، عضو هیئت علمی پژوهشگاه مطالعات فرهنگی، 
اجتماعی و تمدنی در خانه اندیشه ورزانِ تهران برگزار شد. محمدرضا پویافر 
عضو هیئت علمی دانشــگاه جامع امین، دبیر این نشست تخصصی بود که 
پیش از طرح بحث، مختصری از یافته های موج ســوم را برای حاضران ارائه 
کرد.در ابتدای جلســه، پویافر با مروری بر تجربه سنجش دین داری از دهه 
۱۳۷۰ به تجارب پیمایش های ملی دین داری از اواخر دهه ۱۳۸۰ در ایران 
به ویژه پیمایش ملی دین داری ایرانیان در ۳ موج از سوی سازمان تبلیغات 
اسلامی اشاره و تأکید کرد که این پیمایش ها با استفاده از مدل های بومی، 
طراحی شــده اند. پویافر در ادامه به این اشــاره کرد که در این پیمایش ها 
ابعاد مختلف دین داری مانند اعتقادات، مناسک و تجربه های دینی بررسی 
شده اند. این اســتاد جامعه شناس با تمرکز بر یافته های پیمایش های ملیّ، 
وضعیــت امروز جامعه ایران را این گونه توصیف کــرد: »آنچه در مطالعات 
پیمایشــی رصد می شــود، بیشتر »تغییرات« در ســطوح دین داری است. 
درحالی که اگر بحث بر ســر تغییــر »نوع« دین داری باشــد، مثلًا گذار از 

دین داری شریعت مدار به معنویت گرا، با مفهوم »تحول« مواجه هستیم.«


